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Kelj fel öreg, kelj fel!
Betlehemezõk Tornaújfaluból

Csikorgó hideg, hó, épp úgy, mint gyermekko-
runkban, a nagy telek idején, amikor tüzes kályhák
mellõl vártuk, hogy megcsörrenjen a pásztorok lán-
ca, hogy megérkezzenek a betlehemezõk. 

Most is jöttek, messzi országból. Mert az
imádságunk, valahogyan nem talált meghallga-
tásra. �Jöjjön el a Te országod!� Tán rosszul
imádkoztunk. Ezért hát a betlehemezõk jöttek el
az õ országukból, a felvidéki Tornaújfaluból.

A megyében már pénteken hol itt, hol ott
hangzott fel: �Kelj fel öreg, kelj fel!� Kántálták
épp úgy, mint gyermekkorunkban. Vasárnap
délelõtt Vasvárra érkeztek, s a mûvelõdési ház-
ban betlehemeztek. Áldást és békességet hoztak
e földi szegletbe, a Hegyhát szívébe. Szikrázó
csillagok õrizték útjukat, mint évezrede, �mi-
dõn Betlehembe, nyájat õriztek, éjjel a mezõ-
ben.� Itt és most, valóságos tér-idõ utazás
keretében felnõttként is gyermeki szívvel, áhí-
tattal hallgattuk õket. Õk pedig kántáltak, szó-
longatták egymást, rigmusokba szedték a törté-
netet. Betlehemeztek rendíthetetlenül. Felsejlett
nekünk idõsebbeknek a múlt. A régmúlt, ami-
kor egymást szólongatták a birkabõr bekecsbe,
gubába, pásztorbundába bújt pásztorok, gyer-
mektársaink, akik egy kis ételért-italért, pár fil-
lérecskéért hozták el a jászol melegét, a meg-
váltó születésének hírét. Szegény háznál jobban
adtak!� emlékezhetünk még erre is. 

A Felvidékrõl érkezett vezetõ pásztornak
azonban szíj helyett magyar nemzetiszínû szalag
is feszült a vállán. Ha így van, biztos nagy ínség-
ben van a világ. Híján lehet annak, amirõl amúgy
sokat beszél és dicsekszik.

Balogh József

Örök karácsony

Ha nem lenne karácsony,
ajándék se volna,
szívekbõl a szeretet
messze vándorolna.

Ha karácsony nem volna,
ölelés se lenne,
s az embernép egyszerre
összeöregedne.

Ha karácsony nem óvná
ezt a dúlt világot,
magából a gyertya se 
lobbantana lángot. 

Sötétbe halna a Föld 
karácsony híján, 
s aztán én a verseket
senkinek se írnám.

Ám az ünnep úgy örök, 
mint a templom mécse, 
s ahogy kisded Jézusunk 
idõtlen fénye.

Adventi rendezvények

December 22. (szombat) 17 óra:
Vasvári Fúvósok karácsonyi koncertje a Mû-
velõdési Házban � Kismákfán karácsonyváró
betlehemezés, elõadják a kismákfai gyerekek

December 23. (vasárnap) 10 és 15 óra:
Filmvetítés: A varázsfuvola, Pesti mesék

13 óra: Családi játszóház a Mûvelõdési Ház-
ban. Mákszem Gyermekszínpad: A szegény em-
ber és a gazdag ember karácsonya. Kézmûves

foglalkozás. Premontrei betlehemesek.
17. óra: Kismákfán

karácsonyváró betlehemezés

Meghívó
Szeretettel meghívjuk
a Mákszem Színpad

karácsonyi elõadására, melynek címe:
A szegény ember

és a gazdag ember karácsonya.
A kis színjátszók után a gersekaráti
ugróköteles lányok kedveskednek

egy kis mûsorral. Ezután közös játékokkal,
tombolával szórakoztatunk benneteket!

December 23-án 17 órakor (vasárnap)
a Vasvári Mûvelõdési Ház

színháztermében várunk bennetek!

A betlehemezõk azonban tiszta szívvel, felnõtt-
ként is gyermeki tisztaságú lélekkel kántálták a hírt.
Megváltó született. A világ megváltója. Ha ezt
mondták, így is kell lennie, elvégre a pásztorok
messzi országból jöttek hozzánk. Felvidéki ország-
ból, amit Szlovákiának hívnak. Hogy idõben ideér-
jenek, hát szólongatták is rendesen az alvókat: Kelj
fel öreg, kelj fel! Mert a világ elszunnyadt. Elaludt
rendesen, bár az sem kizárt, nincsen ideje alvásra,
ezért ébren álmodik. Visszaálmodja a gyermekkort,
s közben áhítattal nézi a gyermekien tiszta szívvel
kántáló felvidéki felnõtt betlehemezõket, akikkel
együtt várakozik. Hátha, mégis, hisz meg van írva.
�Onnan lészen eljövendõ�. Addig is várunk, vára-
kozunk. Épp úgy, ahogyan Szenteste várjuk majd a
Messiás eljövetelét.                                   � sok �

(Fotó: Laki L.) Tûzijáték
Vasvár Város Önkormányzata meg-

hívja Önt és kedves családját a szilvesz-
ter éjszakára a Fõ térre.

A hagyományok szerint az új év elsõ
perceiben, éjjel 0 óra 30 perckor tûzijáték-
kal köszöntjük együtt az új esztendõ.

Minden érdeklõdõt szeretettel invi-
tálunk: vasvárit és hegyhátit, barátot és
vendéget, szülõt és gyermeket, nagy-
szülõt és unokát.

Köszöntsük egymást és az új esz-
tendõt!
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A Gramy Records Zenei Kiadó december 3-ra
budapesti CD-bemutatóra invitálta lapunkat, a
Vasvári Újságot. A névre szóló meghívóval ke-
zemben felhajtottam a Budai várba. A sajtóbemu-
tatónak a Fortuna udvarban található Litea Könyv-
szalon adott otthont. A csupa üveg kis �égi� épít-
ményben, könyvek társaságában két ismert elõ-
adómûvész, Mohai Gábor és Dévay Nagy Kamil-
la fogadta az érkezõket. A József Attila halálának
70-edik évfordulójára kiadott CD-nek ugyanis az
ismert elõadómûvész, Mohai Gábor a fõszereplõ-
je. Pontosabban az õ József Attila estjeinek esz-
szenciális CD-jét adta ki a Gramy Records. 

Beültem hát a Litea Könyvszalonba, a csupa
üveg �égi� építménybe, ebbe a csodálatos lélek-
kalitkába, körülöttem a vár ódon épületeivel, fe-
lettem a borús égbolttal, s vártam a csodát. 

A csoda, úgy délelõtt 11 körül már érezhe-
tõen születõben volt. A CD-bemutatóra érke-
zetteket a könyvesbolt vezetõje köszöntötte,
majd a kiadó vezetõje, Égerházi Attila kö-
szöntötte a sajtó munkatársait. Elmondta,
hogy kiadójuk, a Gramy Records fõ profilja, a
klasszikus zene, a jazz és a világzene megje-
lentetése mellett értékteremtõ zenés irodalmi
kategóriában 1994-ben merész vállalkozásba
kezdett. Kiadták a két jó barát, Kondor Béla és
Nagy László verseit. A CD nagy sikert aratott.
A sikeren felbuzdulva, most úgy határoztak,
hogy kiadják Mohai Gábor elõadómûvész, is-
mert médiaszemélyiség, rádióbemondó CD-
jét is, amelyen József Attila versei hallhatók
Mohai interpretálásában, Dévai Nagy Kamilla
zenei közremûködésével. Az újság olvasóinak
vélhetõen ismert a CD-formában is megjelen-
tetett József Attila válogatás, hisz Gábor Vas-
váron már bemutatta évekkel ezelõtt saját Jó-
zsef Attila válogatását, amely az országban
mindenütt nagy sikert aratott. 

Miközben a kiadó vezetõje felvezette az
új lemezt, az esõ elkezdett dobolni az üveg-
falon. Idelenn a könyvszalon meleg kuckó-
vá változott, mindenki a cserépkályha köré
gyûlt, az asztaloknál, akár egy régimódi ká-
véházban, tea és feketekávé mellett születõ-

Esõ dobol a fejem fölött,
Csendtörõ esõdoboló,
A szívem izgalommal telve,
Égi lélekkalitkába zárva
Itt fenn a Budai várban,
Hol honnak szíve dobolt
Hajdanában, danában.

Esõdoboló, szerelmek,
Hölgynevek, jaj Attila, 
Szegény József Attila, 
Vágó Márta, 
S ti többiek, Attila múzsái, 
A szívem izgalommal, 
Testem jázmintea illattal
Csordultig telve
Itt fenn a várban,
Hol honnak szíve dobolt
Hajdanában, danában.

Esõdoboló, szerelmek,
Találkák helyszíne
E szalon, mely e napon 
Nemcsak könyv,

Hanem vers, zene, és lélekszalon.
S csendül Kamilla dala, 
Gitár peng hozzá, nem csikorgó
Pengehang itt fenn a várban,
Hol honnak szíve,
De hisz tudjátok, tudod 
Attila te is, 
Most tõled, rólad is, 
Neked szólnak e dalok,
Neked adnánk mindenünk,
Ahogy te is minékünk, 
Hol honnak szíve a
Tiéd, a miénk is,
De hisz tudjátok.

Égi kalitkában 
Könyvek, emberek,
Felhõk alatt utazunk együtt, 
Versek zenitjén robogunk...
A kíséret? 
Doboló esõ délben.
Játszok a szavakkal:
Esõdoboló délidõben,
Hozzá finom baritonban versek

Elbeszélve, a halhatatlanságnak
Tálcán kínálva fel, 
Fel Budára délben, délidõben,
Mindez CD-be rejtve,
Kis titkok, apró szellõrózsák
Gábor által verselve-elbeszélve.
S áll elõttünk leleplezve
Gábor, aki most tinédzser, 
Gyermeki kamasz
Itt fenn Budán, a Liteában télen,
Nem északon, lélekben délen,
Délben, délidõben, 
Lélek-kalitkába zártan, 
2007-ben

Meglepetés e hang,
E költemény,
Nem csecsebecse,
Csupa dallam, zeneköltemény
Attilától, József Áron fiától,
Gábortól, Kamillától.

Buda, 2007. december 3.

Andreas el Mondo:  Levél délidõben

Elmondom mind sok tréfát
ben volt a csoda. S a csoda megszületett.
Németh Szilvia grafikusmûvész a borító-
tervrõl szólt pár szót, majd Dévai Nagy Ka-
milla azt az évtizedekkel ezelõtti élményt
adta közre, amikor Gábor felhívta debreceni
diákként, hogy mi lenne ha� Ha egy zenés,
irodalmi est születne, József Atila verseivel.
Amikor budapesti lakásába betoppant, s a
�kicédulázott� kötet címszavait, a lélekeme-
lõ József Attila est vázát elé tette, Kamilla
azonnal igent mondott. Olyannyira lenyû-
gözte Mohai lényeglátó, varázslatos terve,
hogy még megkínálni is elfelejtette.

Azóta sok idõ eltelt. Amikor Mohai Gá-
bor ismét felhívta, s vázolta, hogy lemez len-
ne az estbõl, azonnal fejest ugrot. Most már
azt is elárulhatja, hogy a lemezfelvétel annyi-

ra elvarázsolta, hogy ott
improvizálásra ragadtatta
magát a zenész énekes-
ként. S a lemez megszü-
letett.

Nekem már alig kell
valamit mondanom, kezd-
te az ismertetõt mohai Gá-
bor, s nagy tisztelettel kö-
szöntötte egykori középis-
kolai tanárát, aki Debre-
cenben õt középiskolás-
ként megkérdezte. No fi-
am, neked ki a kedvenc
költõd? Mivel készült, hát
rávágta: József Attila. Ez

volt az a pillanat, amikor elindultam azon az
ösvényen, amelyen azóta is haladok. 

Ezt követõen a két elõadómûvész, Mohai
Gábor és Dévai Nagy Kamilla egy-egy verset,
dalt, megzenésített verset adtak elõ, a közön-
ség csodálatára. 

Én pedig egészen elvarázsolódtam. Levél
délidõben, ugrott be a lírai kép. S valóban.
Miközben születõben volt a csoda, más lírai
�dal� is született. Lélekben, s papírra vetve is.

Kép és szöveg: Bodorkós
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A TézEUsz 2011 márciusi döntõjében
26-an versenyeznek

Lezárult a tanulmányi verseny középdöntõje

Budapest, 2007. november 28. � Az EUvonal
által szervezett TézEUsz 2011 � Tézisek az EU-
elnökségi stratégiához elnevezésû országos ta-
nulmányi diákkonferencia és verseny középdön-
tõjébõl 26-an jutottak tovább a 2008. márciusi
döntõbe. A nyertesek brüsszeli tanulmányúton
vehetnek részt és pénzjutalomban részesülnek.

A verseny második fordulójára öt nagyvá-
rosban került sor, ahol összesen 74-en mérkõz-
hettek meg a döntõbe jutásért. A bekerült pályá-
zók a szakmai zsûri és a közönség elõtt fejtették
ki téziseiket a Magyarország 2011-es uniós el-
nöksége elõtt álló kihívásokkal kapcsolatban.

A 2008. március 6-án, az Eötvös Loránd
Tudományegyetem Európai Tanulmányi Köz-
pontjának szervezésében sorra kerülõ döntõ-
ben az alábbi 26 pályázó vehet részt. Nevüket
az alsó táblázat tartalmazza.

A verseny elsõ három helyezettje 200, 150,
illetve 100 ezer forintos pénzjutalmat kap. Az
országos döntõbe jutott elsõ öt pályázó kétnapos
brüsszeli szakmai utat nyer, amelynek során ta-
lálkoznak a Magyar Köztársaság Állandó EU-
képviselete és az Európai Bizottság munkatársa-
ival, illetve európai parlamenti képviselõkkel.

EUvonal � Sirok Eszter
Telefon: 06-1/336-5602, 06-80/38-2004

E-mail: tezeusz2011@euvonal.hu
Honlap: www.euvonal.hu/tezeusz2011

Az EUvonalról
Az EUvonal a Külügyminisztérium Kommu-

nikációs és Közkapcsolati Fõosztálya által fenn-
tartott lakossági tájékoztató szolgálat, melyet a
Weber Shandwick Politikai és Kommunikációs
Tanácsadó Kft. üzemeltet. A több mint négy éve
mûködõ EUvonal alapvetõ célja, hogy az Euró-
pai Unióval kapcsolatban felmerülõ minden kér-
désre választ adjon. A tájékoztató szolgálat gya-
korlati információkat nyújt a mindennapi életün-
ket közvetlenül befolyásoló változásokról.

Európai Unióval kapcsolatos kérdéseivel
bárki fordulhat az EUvonal tanácsadóihoz az
ingyenes 80/38-2004-es telefonszámon, vagy
az interneten keresztül (www.euvonal.hu). Az
EUvonal 2003. februári indulása óta közel 300
ezer telefonhívást fogadott, e-mailben mintegy
26 ezer kérdésre küldött választ, honlapját pe-
dig majdnem hét és fél millióan látogatták meg.

Az EUvonal honlapja a PRince Award Nem-
zetközi Public Relations Film, Videó és Multi-
média Fesztiválon a legjobb internetes PR esz-
köz díját nyerte el. Az EUvonal kommunikációs
kampányával � Közép-Európából egyedüliként
� bekerült a világ egyik legrangosabb nemzetkö-
zi kommunikációs versenye, a SABRE Arany
jelöltjei közé, ahol az �Állampolgári tájékoztató
kampányok és kezdeményezések� kategóriában
a világ öt legjobb projektje között rangsorolták.

Név Egyetem Téma
Apáti László Budapesti Corvinus Egyetem 4. Hogyan tovább 2013, a Kiotói Egyezmény lejárta után?
Baranyi Márton Budapesti Corvinus Egyetem 2. Szomszédságpolitika, bõvítés és az �EU határai�
Dina Mátyás Budapesti Corvinus Egyetem 2. Szomszédságpolitika, bõvítés és az �EU határai�
Farkas Ádám Budapesti Corvinus Egyetem 1. 2011: kihívások a �lisszaboni stratégia� elsõ 10 éve után
Fazekas Kornél Pécsi Tudományegyetem 4. Hogyan tovább 2013, a Kiotói Egyezmény lejárta után?
Halmos Judit Budapesti Gazdasági Fõiskola 3. Az EU hét éves pénzügyi terve a 2014�2020 közötti idõszakra
Ittzés Dávid Debreceni Egyetem 4. Hogyan tovább 2013, a Kiotói Egyezmény lejárta után?
Jakó Nóra Szegedi Tudományegyetem 2. Szomszédságpolitika, bõvítés és az �EU határai�
Keszthelyi Tamás Szegedi Tudományegyetem 4. Hogyan tovább 2013, a Kiotói Egyezmény lejárta után?
Kiss Zsolt László Szegedi Tudományegyetem 4. Hogyan tovább 2013, a Kiotói Egyezmény lejárta után?
Kovács Endre Miklós Szegedi Tudományegyetem 1. 2011: kihívások a �lisszaboni stratégia� elsõ 10 éve után
Laki Ferenc Berzsenyi Dániel Fõiskola 2. Szomszédságpolitika, bõvítés és az �EU határai�
Lipták Katalin Miskolci Egyetem 1. 2011: kihívások a �lisszaboni stratégia� elsõ 10 éve után
Makai Edit Debreceni Egyetem 3. Az EU hét éves pénzügyi terve a 2014�2020 közötti idõszakra
Molnár Mónika Berzsenyi Dániel Fõiskola 5. Elöregedés és szociális biztonság: a ketyegõ idõzített bomba
Ormai Eszter Pécsi Tudományegyetem 4. Hogyan tovább 2013, a Kiotói Egyezmény lejárta után?
Péter Dániel Berzsenyi Dániel Fõiskola 2. Szomszédságpolitika, bõvítés és az �EU határai�
Pollermann Petra Berzsenyi Dániel Fõiskola 1. 2011: kihívások a �lisszaboni stratégia� elsõ 10 éve után
Potvorszki Gábor Miskolci Egyetem 2. Szomszédságpolitika, bõvítés és az �EU határai�
Sasvári Dávid Budapesti Gazdasági Fõiskola 1. 2011: kihívások a �lisszaboni stratégia� elsõ 10 éve után
Serfõzõ Anita Budapesti Gazdasági Fõiskola 4. Hogyan tovább 2013, a Kiotói Egyezmény lejárta után?
Szabó Tibor Pécsi Tudományegyetem 2. Szomszédságpolitika, bõvítés és az �EU határai�
Szirkó András Budapesti Corvinus Egyetem 2. Szomszédságpolitika, bõvítés és az �EU határai�
Szöllõsi Luca Berzsenyi Dániel Fõiskola 4. Hogyan tovább 2013, a Kiotói Egyezmény lejárta után?
Tojzán Diána Berzsenyi Dániel Fõiskola 1. 2011: kihívások a �lisszaboni stratégia� elsõ 10 éve után
Tóth Szabolcs Budapesti Corvinus Egyetem 1. 2011: kihívások a �lisszaboni stratégia� elsõ 10 éve után

Balogh József

Fenyõfaégõk
Egy-egy évnek karácsonyán 
tizenhat árva fény a fán, 
tizenhat sápadt lángleány, 
tizenhat fáradt fényleány, 
tizenhat színes kis magány, 
tizenhat megtört lepke tán: 
csíptetve meghalt ágcsodán.

Baltások jöttek, sírt a fám, 
kivágott fenyõ, én-hazám, 
élsz-e a Jézus-éj után?

Csillagra fénylik rá imám, 
ragyogj, tizenhat fényleány, 
tizenhat vézna fény a fán!

S éjszakám lesz a délután.
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Vasvár Sportjáért Végzett
Áldozatos Tevékenységéért

Régi idõk focija � Sipos Sándor 47 éve a vasvári sport mellett

A Vasvár Városi Sport Egyesület legutóbbi
közgyûlésén fejezte ki elismerését Sipos Sán-
dornak a Vasvár sportjában végzett több mint
4 évtizedes munkájáért.

Sanyi bácsit Kovács Tilda alpolgármester
és Rózsás Miklós a VVSE elnöke köszöntötte
e jeles eseményen.

Az elismerés apropóján beszélgettem Sa-
nyi bácsival, és kértem, foglalja össze, ossza
meg velünk: miként, hogyan került a labda-
rúgás és Vasvár mellé!

�Az aktív sportot 13 évesen kezdtem a járási
bajnokságban a Csipkerek focicsapatában. Ele-
inte a csapat körüli teendõket intézgettem, majd
még szinte gyerekként bekerültem a csapatba is.
A sport, a labdarúgás iránti szeretet korán kibon-
takozott nálam. Az �50-es években a Lokomotív
(a késõbbi Haladás) meccseire jártunk. Gyakran
gyalog is, csakhogy láthassuk az akkori nagy já-
tékosokat, hogy aztán a cseleiket, trükkjeiket ott-
hon próbáljuk elsajátítani.

Az elsõ komolyabb igazolási ajánlatot az ak-
kor NB 3-as Celldömölki Vasúttól kaptam, ahol
� ami szintén nagyon fontos volt � munkahelyet
is felajánlottak. Ez aztán sajnos � egy orvosi
vizsgálat alkalmával kiderült � az egészségi álla-
potom miatt meghiúsult, így le kellett monda-
nom a sportról is. Legalábbis akkor még úgy
tûnt. Ez a hír nagyon letört, nem tudtam volna
ugyanis elképzelni az életemet a mozgás, a lab-
darúgás nélkül.

Ezt követõen Budapestre kerültem, ott kaptam
munkát is, s mivel idõközben az egészségi gond-
jaim is megszûntek, focizni kezdtem a BLASZ 1.
osztályában (Budapesti bajnokság). Aztán a se-
regben sem kellett nélkülöznöm a sportot: a Had-
sereg Bajnokságban játszottam, sokszor neves
labdarúgók ellen, s felmerült, hogy esetleg maga-
sabb szinten is számítanának rám! Aztán egy
edzõmeccsen elszenvedett térdsérülés közbeszólt.
Mûteni is akarták miatta a térdemet, de nem en-
gedtem, hazajöttem Csipkerekre.

Leszerelés után � annak ellenére, hogy hívtak
� nem mentem vissza Budapestre játszani. Ekkor
kerestek meg Vasvárról! Nagy elõny volt, hogy
állást is kaptam, az akkori járási tanácson he-
lyezkedtem el egészségõrként, s így le is igazol-
tam a vasvári labdarúgócsapathoz. 1960 õszén
jöttem a csapathoz, s azóta is folyamatosan mel-
lette tevékenykedem!

1961 márciusában játszottam itt az elsõ baj-
noki meccsemet, az akkori õszi elsõ Csepreget
gyõztük le, éppen az én gólommal! A tavasz fo-
lyamán a csapattal a 15. helyrõl közben feljöt-
tünk a 10-re. Az elsõ itt játszott szezonomban 24
gólt sikerült szereznem.

Az 1961/62-es bajnokságban aztán a Vasvár
kiesett a járási osztályba, s mivel idõközben a
Haladásból is megkerestek, szerettem volna
Szombathelyre igazolni, azonban az akkori vas-
vári csapatvezetés nem engedte az átigazolást.
Fél évet kellett várni, hogy elengedjenek, s akkor
szerzõdtem az NB 3-as Pamuthoz, ahol 1,5 évet
játszottam. Majd miután a Vasvár visszajutott a
megyei 1. osztályba, újra hívott a csapat, s én
nem tudtam ellenállni az invitálásnak. Közben
helyben kaptam munkát is, az akkori ÁFOR te-
lepen helyezkedtem el.

1967. július 1-jétõl társadalmi edzõ, majd az
1968/69-es bajnoki évadtól � az edzõi tanfolyam
elvégzése mellett � edzõként, játékos-edzõként
munkálkodtam a focicsapat mellett.

Két év múlva, 1971-ben a Vasvár megnyerte
a megyei bajnokságot, és eddig egyedülálló mó-
don feljutott az NB 3-ba! Ekkor több ajánlatot is
kaptam edzõi munkára. Megkerestek az NB 2-es
Körmendtõl és az NB 3-as Sárvártól is, de úgy
gondoltam, nekem itt van a helyem Vasváron!
Itt, ebben az osztályban egy évet szerepeltünk,
de sajnos kiestünk s ismét a megyei bajnokság-
ban játszottunk. Idõközben 3 év kihagyás követ-
kezett az edzõsködésemben.

1981/82-ben nem igazán ment az idõközben
ismét a megyei második vonalba került csapatnak,
ahova ismét visszakerültem edzõként. Ezután egy
remek évet produkálva, 136 rúgott és 13 kapott
góllal (!) megnyerte a csapat a körzeti bajnoksá-
got, s visszakerült a megyei 1. osztályba.

Ezt követõen a munkám miatt sajnos le kel-
lett mondanom az edzõségrõl, de a csapat a kö-
vetkezõ évben bejutott a Szabad Föld Kupa
(amit a Magyar Kupából kiesett csapatoknak ír-
tak ki) legjobb 32 csapata közé, s a 16 közé jutá-
sért a Haladással játszhattunk.

1986 decemberében az akkori elnök, Horváth
Imre és Erdei Ferenc kerestek meg, s nem kellett
sokat gyõzködni, ismét elvállaltam az edzõi fel-
adatokat, egy nagyon fiatal csapat mellett. Átlag-
életkoruk 18 év volt, a két legidõsebb játékos is
csupán 22 éves volt akkor! A lelkes fiatalokból
álló csapat sajnos két év múlva kiesett a megyei
1-bõl, de �92-ben visszajutott az osztályba.

Az 1993-as évben nagyon jól szerepeltek a fi-
úk! Nem sokon múlt, hogy bajnokok legyenek!
Ekkoriban volt talán a legnagyobb érdeklõdés a
vasvári foci iránt; a meccseinken rendszeresen
500�600 nézõ volt kint!

Ezt követõen is állandóan a csapat mellett
helyezkedtem el különbözõ feladatkörökben:
edzõsködtem a különbözõ korosztályok mel-
lett, vagy a szakosztályvezetõi feladatokat lát-
tam el. 1992-tõl indult el a dr. Hubay Pál em-
léktorna-sorozat, aminek alapítója voltam, s

melyeken az évek során több neves csapat és
játékos is megfordult � többek között az akko-
ri magyar futballválogatott is.

Mindig fontosnak tartottam az utánpótlással va-
ló törõdést! A Vasvár már a �80-as évektõl nevezett
serdülõcsapatot a bajnokságba, noha ez akkor még
nem lett volna kötelezõ! Ebbõl a csapatból került ki
többek között Elekes Attila, Topor Antal, Elekes
Zoltán, Szabó I. Zsolt, akik aztán NB1-es csapatok-
ban fociztak (ZTE, Haladás, FTC).

A �90-es évek második felétõl elindítottuk
az U12-es korosztályt, majd 2000-ben az U7,
U9, U11 korosztályos csapatok versenyezteté-
sét a megyében.

1998-ban a Szombathelyi Lurkó keretein belül
indult el az egyesület Kölyök szakosztálya (U7) 8
gyermekkel. 2000-ben aztán, a VVSE közgyûlés
jóváhagyásával, a megyei bajnokságban elsõként
lett Vasváron az utánpótlás nevelés a sportegyesü-
leten belül önállóan külön szakosztályként meg-
szervezve. Ekkor ezzel az induló utánpótlás csapat-
tal kezdtem foglalkozni, részt vettem az alapításá-
ban, edzõje, �mindenese� voltam, majd 2004-tõl a
Kölyök szakosztály vezetõje lettem.

Jelenleg az U7-es korosztályos csapat edzé-
seit vezetem, amíg egészségi állapotom engedi.

Úgy érzem, meg kell említenem az utánpótlás
csapatokkal elért szép eredményeket: közel 40
kupát, díjat szereztünk a gyerekekkel különbözõ
tornákon, és 100-on felül van az oklevelek szá-
ma! Részt vettünk több nemzetközi tornán, bene-
veztünk a Bozsik 2 programba és részt veszünk
a NUPI (Nemzeti Utánpótlásnevelõ Intézet)
programjában, ahol jól szerepelnek utánpótlás
csapataink! Jelenleg a VVSE keretein belül 4 kö-
lyök korosztály mûködik: U7, U9, U11, U13,
Pálla Csaba, Gyöngyösi Gergely, Pados Tibor és
jómagam edzõi irányításával.

Sipos Sándor
az elismerést jelképezõ serleggel
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Munkám elismeréseként 1999-ben Vasvár Vá-
ros Önkormányzatának elõterjesztésére megkap-
tam az Ifjúsági és Sport Minisztérium államtitkára
által adományozott �Vas Megye Közgyûlésének az
Önkormányzat Szolgálatáért Kitüntetõ Oklevele és
Emlékplakettje Sport Tagozata� kitüntetést.

Azt, hogy ezt a 47 évet a sport szolgálatában
tudtam eltölteni, nagyban köszönhetem csalá-
domnak, feleségemnek is, akik emiatt sokat
kényszerültek nélkülözni engem.

Végezetül el szeretném mondani, hogy én is
hasonlóképpen vélekedek, mint ahogy az eddigi
egyetlen magyar aranylabdás, Albert Flórián �
idén éppen 40 éve, hogy megkapta az elismerést
�, aki azt nyilatkozta, hogy 12 éves kora óta nem
tud meglenni a Ferencváros nélkül, úgy én sem
tudnék meglenni a vasvári foci nélkül!

És fontos, hogy ne csak beszéljünk róla, ha-
nem akinek szívügye, aki szereti, azzal együtt te-
gyünk is a vasvári labdarúgásért! Mert szükséges
ugyan a stabil anyagi háttér, de csak pénzbõl
nem lehet csapatot építeni! Dolgozni, munkál-
kodni, tenni kell!�

Köszönöm! Köszönjük Sanyi Bácsi!
D.B.

1%
A Dr. Bendefy László Városi Könyvtár

köszöni mindazoknak a támogatását, akik
2006-ban személyi jövedelemadójuk 1%-át
könyvtárunk javára ajánlották fel. A felaján-
lott 144.993 Ft-ot állományunk bõvítésére és
szolgáltatásaink korszerûsítésére fordítottuk.

Felhívjuk szíves figyelmüket, hogy
2008. január 1-jétõl adószámunk megvál-
tozik. Amennyiben továbbra is támogatni
szeretnék intézményünket úgy azt a
16863679-2-18 adószámon tehetik meg.

Támogatásukat elõre is köszönjük!
A könyvtár munkatársai

TELJES KÖRÛ
FELELÕSSÉGVÁLLALÁSSAL!

IGÉNY ESETÉN
EMELÕKOSARAS JÁRMÛVEL!

Kecskés István:
06-30/385-6513

� épületek közé nõtt fa biztonságos kivágása
� viharkárok felszámolása
� erdõterületek tisztítása és letermelése
� egyéb erdõgazdalkodási munkák

(Igény esetén a letermelt fa ár
a munkadíjból leszámítható!)

VESZÉLYES FÁK KIVÁGÁSA
ALPINTECHNIKÁVAL

ÉPÍTMÉNYFENNTARTÁS
ALPINTECHNIKÁVAL

Novemberi klubfoglalkozást is vércukor és
vérnyomásméréssel kezdtük. Értékeltük az
eredményeket, majd dr. Kránitz Zsuzsa fõorvos-
nõ tartott elõadást az idõskori demenciákról.

Meghívást kaptunk a Vas Megyei AE és
AM Klubok Tagjainak Egyesülete, a Hegyhá-
ti Jóléti Szolgálat Alapítvány valamint a
�Hegyhát� AE Klub Vasvár szervezésében
megrendezett Adventi gyertyagyújtás ünnepi
megemlékezésre december 1-jén. A klub tag-
jai szép számban részt vettek az ünnepen. 

Másnap Udvardi Erzsébet Kossuth-díjas fes-
tõmûvész kiállításának a megnyitóján vettünk
részt. Áhítattal hallgattuk Pitti Katalin Liszt-dí-
jas operaénekes dalait és Freid Péter Liszt-díjas
operaénekest. Megcsodáltuk a képeket, amely a
karácsonyvárást még ünnepibbé tette.

Decemberi klubfoglalkozáson Szántai Ibo-
lya a Szombathelyi Vasútegészségügyi Kht.

rendelõ diabetológus szakasszisztense diavetí-
téssel egybekötött értékes elõadását hallgattuk
és néztük meg a �cukorbeteg láb� betegségei-
rõl, ápolásáról és kezeléseirõl.

Megint egy szomorú hírt is kell közölnöm,
a legidõsebb klubtagunk özv. Tóth Lajosné,
Magdi nénink rövid szenvedés után elhunyt.
Minden klubfoglalkozás, kirándulás aktív
résztvevõje volt. Emlékét megõrizzük, nyu-
godjék békében.

December 11-én este közös év végi vacso-
rán vettünk részt.

Következõ klubfoglalkozás 2008. január 8-
án a Tretter-kertben lesz.

Vasvár Város minden kedves lakójának
békés, áldott karácsonyt, egészségben gazdag
boldog új évet kíván a Diabetes Klub!

Harczné Marika

A diabetes klub hírei

A Mûvelõdési Ház hírei
Rendezvények

December 22. 17 óra: Kismákfán kará-
csonyváró betlehemes (elõadják a kismákfai
gyerekek)

December 22. 17 óra: Vasvári Fúvósok
karácsonyi koncertje

December 23. 13 óra: családi játszóház:
karácsonyváró kézmûves foglalkozás.

A Mákszem Gyermekszínpad elõadásában
�A szegény ember és a gazdag ember karácso-
nya� premontrei betlehemesekkel.

Filmvetítés.
December 29. 17 óra: Vasvári Színi Egy-

let: Komé(diák)
Filmvetítések

December 23.
10 óra: A varázsfuvola � családi rajzfilm
15 óra: Pesti mese � klasszikus, romanti-

kus, magyar vígjáték
Színházi bérlet

Indul a bakterház: vígjáték, a Szabadkai
Népszínház elõadásában január 19-én 19 óra-
kor. Jegyárak (egy elõadásra): felnõtt 2500 Ft,
diák-nyugdíjas 1500 Ft. A mûsorváltoztatás
jogát a szervezõk fenntartják!

Elõzetes
Január 12-én a doni áttörés 65. évfordu-

lóján Vasváron a II. Világháborús emlékmû-
nél emlékezünk az áldozatokra.

A Vasvári Mûvelõdési Ház, a Bérbaltavári
Önkormányzat, a Nagytilaji Önkormányzat és a
Vasvári Színi Egylet Vers és Prózamondó Ta-
lálkozót szervez január 12-re. Célja Nagy Gás-
pár költõ és Wass Albert író mûveinek széles kör-
ben való megismertetése és értékeinek tudatosí-
tása a régióban. Nevezni lehet próza (7�12,
12�18 évesek, 18 év feletti korcsoportok) és vers
(7�10, 10�14, 14�18 évesek, 18 év feletti korcso-

portok) kategóriában. Helyszín: Bérbaltavár és
Nagytilaj. Bõvebb információ és nevezési lap a
vasvári Mûvelõdési Házban (t./f.: 94/573-070, e.:
info@vasmuv.hu) kérhetõ.

Február 2-án Városi Bál
Erzsébet Bál

November 16-án került megrendezésre a II.
Jótékonysági Erzsébet bál. Ez úton szeretnénk
köszönetet mondani a Zágorhidi és Társa Kft.-
nek, a Bendefy László Városi Könyvtárnak, Fer-
rosüt Kft.-nek, Vasvár Város Önkormányzatá-
nak, EDS Kft.-nek, Nefelejcs Virágboltnak, Ad-
rovitz Gizellának, hogy közremûködtek a ren-
dezvény sikeres lebonyolításában. Arendezvényt
támogatta: Vas Megye Közgyûlése. Az Erzsébet
Bál kapcsán felmerült igények alapján jövõre ter-
vezünk havonként egy zenés vacsoraestet.

Állandó programok
K: 14.30�18.30: Gitárklub

18�19: Nõi torna 
Sze: 19�20: Pilates
P: 14�15: Napsugár Nyugdíjas Klub

15�16: Õszirózsa Népdalkör
17�18: Fülemüle Népdalkör
17�18.30: Mákszem Gyermekszínpad
19�20: Rocky Dilly ARC
19�22: Filmklub

Szo: 18�20: Vasvári Színi Egylet
19�20 : Vasvári Fúvós Egyesület

V: 13�15: Rocky Dilly ARC
Infopont

Decemberi nyitvatartásunkról érdeklõdje-
tek személyesen vagy figyeljétek a kiírásokat.
A Filmklubban december hónapban is pénteki
napokon 19 órától kezdõdnek a vetítések.

Vasvári Mûvelõdési Ház
Vasvár, Bartók B. u. 4., T./F.: 94/573-070
E.: info@vasmuv.hu, Web: www.vasmuv.hu
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Az év természetfotói
A globális világ támadása ellen a Föld élõvi-

lága a legvédhetetlenebb. Az ember annyira át-
alakította a természeti környezetet, hogy az már
az élet rovására megy. Hinnénk-e, de naponta
több megyényi esõerdõ tûnik el Amazóniában.
Az extraprofitot hajhászók étvágya kielégíthe-
tetlen. Félõ, hogy a Föld csodálatos élõvilágából
csak virtuálisan õrizhetõ meg sok minden. Épp
ezért oly nagy jelentõségû azok munkája, akik a
természet szépségeire próbálnak fókuszálni. A
szó szoros értelmében kell a fókuszálást érteni
akkor, amikor karácsony elõtt egy csodálatos
könyvet, egy fotóalbumot szeretnék igazán
õszintén, tiszta szívvel ajánlani.

A fotóalbum a BBC évente meghirdetett fo-
tópályázatának termése. Az év természetfotói
2007-es könyvérõl van szó. Az album olyan
világokra, természeti csodákra, a bioszféra
még érintetlen jelenségeire reflektál, nyitogat-
ja szemünket e ritkuló szépre, amilyent, ami-
lyeneket vélhetõen egy emberöltõ múlva már
aligha láthatunk. A könyv szerkesztõi a zsûri
szemüvegén keresztül a minden évben meghir-
detett fotópályázatra 78 országból beérkezett
32 ezer 300 pályamûbõl válogattak. A függet-
len zsûri által legjobbnak ítélt pillanatfelvéte-
lekbõl 100 képcsodát rejt a könyv.

Az én kedvencem �Az óriás ebédel� címû
felvétel. Ezen planktonok sûrûjében �ebéde-
lõ� vagy tán �reggelizõ� cetcápákat örökít
meg a tenger kéklõ mélyébe leereszkedõ fo-
tós. A cetek lomha nyugalommal lakmároznak
a szardíniák és planktonok felhõvastagságú,
nyüzgõ, gomolygó hadából. Habzsolják az
élet vizét � mondhatnánk kis költõi túlzással. 

A felvételt Felipe Barrio spanyol fotós
készítette, a Dzsibuti melletti Tadjourak-
öbölben (Vörös-tenger) 2007-ben, egy reg-
gelen. Az ínyenceknek a könyv szakmai
adatokkal is szolgál. Valamennyi díjnyertes
felvétel alatt feltüntették a fényképezõgép
márkáját, s minden expozíciós adatot. Ezt a
felvételt Felipe Barrio Nikon D 200-as gép-
vázzal, Nikon 10,5-es objektívvel, 1/50 sec
exponálási idõvel, f 4 módon készítette, ISO

160 fényértéken, no és mivel víz alatti fel-
vételrõl van szó, Seacam tok segítségével.

Az album ezen kívül � ez nem túlzás � va-
lóban rejt száz csodát.

Rúzsa Magdi mezítláb
Megasztár, show-biznisz, Kishegyes,

Euroviziós dalfesztivál, hogy csak a címsza-
vakat említsem. Úgy gondolom, Rúzsa Magdi
esetében ennyi is elég lenne, hogy egy ország
kedvencét, a Vajdaságból Budapesten át a vi-
lág elé lépõ énekest címszavakban bemutassa.
Ám ez a kötet, a Ringier kiadó ez évi könyve,
amelyet a Földvári Zsófia � Rúzsa Papp Má-
ria szerzõi páros jegyez, ír, mond, mesél el,
ennél sokkal több.

Több, hisz Magdi ott élt, onnan jött, lépett
elénk, férkõzött estéinkbe, ahol az élet a pilla-
nat tört része alatt törhet szét szilánkokra. Vér-
zõn, sebzetten hagyva ott azt, aki képtelen erre
az újmódi alkalmazkodásra, túlélésre? Hisz
tudjuk, tudják miért írom ezt. Halljuk a hír-
adásokból szinte naponta azt az etnikai... De itt
most ennek nincsen helye. Vagy tán mégis,
hisz tudat alatt bennünk ugyanúgy munkál va-
lami rejtett, visszafojtott félelem, mint azok-
ban, akik vérzivataros idõben is szülõföldjük-
nek tekintették a Vajdaságot? Nos, onnan jött
Magdi. Kishegyesrõl. S talán a Mindenható
fogta a kezét, hogy ne tévedjen, ne vesszen el
a budapesti rengetegben se. Hogy mi, akik már
alig akarunk hinni, ne tévedjünk el, bízzunk,
reméljünk. S talán a mindenek fölött álló földi
politizálók partizánsötét arcára is vetül abból a
földi fénybõl, amit Magdi gyújtott. No nem va-
lósan, hanem inkább az emberi lelkekben. Ta-
nított és menetelt elõre, kitartóan. És kitartás-
ból is fényt, világosságot hozott, onnan délrõl.
Kitartást, erõt azoknak, akiknek a szülõföld
hallatán a Szózat utolsó mondatai a hitelesek.
�Itt élned, halnod kell!�

Magdit áldja a sors keze. Angyali lélek. Az
angyalok szeretik az angyalokat. És az embe-
rek is � olvashatjuk a könyv ajánló fülszöve-
gében. S ez így van rendjén, akár egy mesé-
ben. Ám a könyv nem mese, hanem hétközna-

pi valóságfüzér. Olyan tanulságos történet,
amely mentes férfias ethosztól, mégis drámai-
an felemelõ tud lenni, amilyen csak egy fiatal
lány felemelkedése lehet.

Matulárium
Azt mondja a tisztelt olvasó, hogy ezzel a

címmel nem jelent meg könyv? Igaza van. Ám
Fekete István nevének hallatán egy-két hazai
generáció hirtelen felkapja a fejét. Most ne
menjünk bele a történelem azon szegletének
taglalásába, hogy 1945, pláne 1948 után e re-
mek magyar írótól mi jelenhetett meg, s mi
nem. Egy biztos. A Matula név hallatán azért
kapjuk fel fejünket, mert egy ország ült annak
idején a televízió elé, s nõtt fel Matula ember-
faragó mondatain, stílusán, nagyapós böstör-
ködésein. A Tüskevár olyan filmsiker lett a
�60-as években, amilyenhez foghatót csak az
�Indul a bakterház� ért el évtizedekkel késõbb. 

Igen. Egy�két generáció a film nyomán, az-
zal egy idõben megjelentetett könyv, a Tüskevár,
majd a Téli berek olvasása, mit olvasása, falása
révén lett olvasóvá, mondhatni emberesedett
meg. Matula alakja feledhetetlenül bevésõdött
emlékezetünkbe. Nos, azok, akik Fekete István
életmûvét hangyaszorgalommal rendezgetik
nyomdai kiadás alá, újabb gyöngyszemmel lép-
tek a nagyközönség elé. Matula és egyebek cím-
mel Fekete István novelláit jelentették meg. Ere-
dendõen tárca formában láttak napvilágot e no-
vellák. 22 Fekete István írás gyûjteménye e
könyvecske, amelynek hõse(i) a Poczolay,
Herlicska és Matula nevû közismert hõsök.

Épp ezért � vagy tán nosztalgiából is � mél-
tán ajánlhatom karácsonyi olvasmányként,
ajándékként mindazoknak, akik még hisznek
az emberi lelkek jobbító országlásában, s szo-
bájuk mélyén, öblös fotelba kuporodva lélek-
ben mindenképpen szembemennek azzal a vi-
lággal, amely már csak virtuális valóságban tud
gondolkodni. A Matula és egyebek kötet, vagy
ahogyan én kereszteltem el, a Matulárium ilyen
lélekemelõ olvasókönyv. Felnõtteknek és cse-
peredõ gyermeki lelkeknek egyaránt.

� sok �

Könyvespolc
Karácsonyi ajánló

Felhívás
A Béri Balogh Ádám Gimnázium, Posta- és Bankforgalmi Szakközépiskola, Kollégium fel-

mérést készít arról, milyen lehetõségek vannak Vasváron a középiskolás diákok elhelyezésére.
Alternatív megoldásokat keresünk arra, hogy a jelenleg 29 fõ kollégista elszállásolását

milyen módon lehet megtenni. Ezek között szerepelhet például az albérletben elhelyezés.
Várjuk mindazok jelentkezését, akik 2008. szeptembertõl diákokat tudnának fogadni.
Kérjük, hogy az írásos ajánlatot 2008. január 5-ig juttassák el az intézménybe, benne je-

lezzék, hány fõnek (fiúknak vagy lányoknak), illetve milyen havi díjazásért tudnának 14�19
éves tanulókat elszállásolni. A jelentkezõkkel személyesen is kapcsolatba lépünk.

Az iskolavezetés

Köszönet
Ezúton is szeretnénk köszönetet monda-

ni a MASTER-CART Kft.-nek � személy
szerint Koroknai Gábor ügyvezetõ igazgató
úrnak � a fénymásológépért, amelyet a Bé-
ke úti óvodának ajándékoztak!

Munkájukhoz további sikereket kí-
vánunk!

Ficánkoló Óvoda dolgozói
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Alkoholizmus ellen küzdõk
vasvári közgyûlése

és ünnepi koszorúzása
A Vas Megyei Alkoholizmus Elleni és Al-

koholmentes Klubok Tagjainak Egyesülete de-
cember 1-jén Vasváron rendezte meg 2007. évi

második, nyilvános közgyûlését.
Gyarmati Norbert az AE Egyesüle-
tek Országos Szövetségének elnöke,
a Vas Megyei AE és AM Klubok
Tagjainak Egyesületének elnöke le-
vezetõ elnökként koordinálta a mun-
kát. A közgyûlésre Vasvárra érkezett
Fekécs Imre az AE Egyesületek Or-
szágos Szövetségének fõtitkára is.

A program a tárgyév értékelé-
sével kezdõdött, majd a tagjelöl-
tek felvételérõl határozott a köz-
gyûlés, utána a 2008. évi felada-
tok megvitatására került sor. El-
ismerésben részesült Molnár Jó-
zsef celldömölki aktíva, akinek
munkájáért dr. Nyúli László
pszichiáter, megyei addiktológus
szaktanácsadó adta át az okleve-
let. A Szombathelyrõl, Celldö-
mölkrõl, Intaházáról, Sárvárról,
Kõszegrõl, Jánosházáról, Kör-
mendrõl és Nádasdról érkezett

alkoholizmus elleni küzdelmet felvállaló akti-
visták és hivatásos segítõk megkoszorúzták dr.
Farkas Imre néhai városi fõorvos sírját család-

tagjai jelenlétében. Gyar-
mati Norbert megidézte az
alkoholizmus elleni küzde-
lemben Vasváron úttörõ
szerepet vállaló, egészség-
ügy iránt elkötelezett orvos
alakját, munkásságát.

A közgyûlés résztvevõi
a Vas megyei Idõsek Ott-
honában Vasváron ebédel-
tek, majd közös séta után
érkeztek az ádventi ván-
dorrendezvény helyszínére
a Mûvelõdési Házba az

ünnepi gyertyagyújtásra. Utána múzeum-
látogatással ért véget a nap.

A program megszervezését és támoga-
tását a Vas Megyei AE és AM Klubok Tag-
jainak Egyesülete,a Hegyháti Jóléti Szol-
gálat Alapítvány és a Hegyhát AE Klub
vállalta.

Képeink a rendezvényen készültek.
Viszked Csaba

A Vas Megyei Alkoholizmus Elleni és Alkohol-
mentes Klubok Tagjainak Egyesülete kezdeménye-
zésére, a Hegyháti Jóléti Szolgálat Alapítvány és a
Hegyhát Alkoholizmus Ellenes Klub december 1-
jén tartotta Ádventi gyertyagyújtó rendezvényét.

A Szombathelyrõl, Celldömölkrõl, Intaházá-
ról, Sárvárról, Kõszegrõl, Jánosházáról, Kör-
mendrõl és Nádasdról érkezett alkoholizmus el-
leni küzdelmet felvállaló aktivistákat és hivatá-
sos segítõket, tanácsadókat Gyarmati Norbert, az
AE Egyesületek Országos Szövetségének elnö-
ke, a Vas Megyei AE és AM Klubok Tagjainak
Egyesületének elnöke, majd V. Németh Zsolt or-
szággyûlési képviselõ, Vasvár város polgármes-
tere köszöntötte. Utána Bárdics Lajos kanonok,
vasvári plébános osztotta meg az Úrjövet gondo-
latait a meghívottakkal, és meggyújtotta az ád-
venti koszorú elsõ gyertyáját. Az ünnepi asztal-
nál foglalt helyet Rózsás Miklós a Hegyháti Jó-
léti Szolgálat Alapítvány ügyvezetõ igazgatója, a
rendezvény házigazdája. 

A várakozást még ünnepélyesebbé tette Vasvár
Kórus Egyesület és Vasvár Város Zeneiskolájá-
nak nívós mûsora, melyben karácsonyi dalok, kó-
rusmûvek és duettek hangzottak fel. Gyarmati
Norbert elnök és dr. Nyúli László pszichiáter, me-
gyei addiktológus szaktanácsadó nyújtotta át az
elismeréseket az alkoholizmus elleni küzdelem-
ben kiemelkedõ teljesítményt nyújtó aktivisták-
nak: Urbán Lajosnak, a sárvári klub aktívájának
és Iván Péternek a celldömölki klub aktívájának.

A nyitott rendezvényre a Diabétes Klub tagjai,
a Vas Megyei Idõsek Otthonában élõk és a helyi
Idõsek Klubjának tagjai is meghívást kaptak.

A városba látogató vendégeket Vasvár törté-
nelmével és nevezetességeivel, kincseivel a Vas
Megyei Múzeumok Igazgatósága Vasvár város
Helytörténeti Kiállításán Pap Ferenc tárlatvezetõ
ismertette meg.

Viszked Csaba

Ádventi
gyertyagyújtás

Fo
tó

k:
 S

om
og

yi
 K

ri
sz

tin
a

Fotók: Som
ogyi K

risztina



VASVÁRI ÚJSÁG8 2007. december 20.

� Bizonyítván azt is, hogy ez a téma soka-
kat foglalkoztat. Hogy juthatnak az emberek
bõvebb információhoz?

� Több forrásból is, ez most már az inter-
neten sem okozhat gondot. A cégnek van saját
honlapja is a www.flavin7.com. De a keresõk-
ben, az �õssejtfokozás� vagy �õssejtkapszula�
címszóra is számos találat van. Vannak cik-
kek, érvek pro és kontra mellette és ellene is.

� Voltak visszajelzések az elõadást követõ-
en, annak hatásáról?

� Igen, már aznap este, de szombaton
egész nap is számosan hívtak telefonon.
Legtöbben megköszönték, hogy ott lehet-
tek, az elhangzottak részleteirõl érdeklõd-
tek. Sokak szerint több ilyen tájékoztató
elõadásra is szükség volna.

� És lesz folytatása?
� Igen, az elõadók lehetõséget biztosí-

tanak arra � mivel õket is kellemesen meg-
lepte az itteni érdeklõdés nagysága �, hogy
tavasszal orvosok, egészségügyi dolgozók

részére akkreditált szakmai továbbképzést tar-
tanának Vasváron. Erre április�május körül
kerülhetne sor. Tehát egy szakmai konferenci-
át szeretnénk közösen megvalósítani.

� Az elõadáson elhangzottak közül mi a
legfontosabb, amit érdemes megosztani az ol-
vasókkal?

� Konkrét példákat is hallhattunk ennek az
õssejtfokozó készítménynek a jótékony hatá-
sairól. Szabó László elmondása szerint a leg-
több esetben a kapszulát kipróbálók letették �
nem egy alkalommal többdioptriás � szem-
üvegüket, mert az õssejt termelés megnövelé-
se után megjavult a látásuk. De volt olyan pá-
ciens is, aki szklerozis multiplexben szenved
és alig tudott járni. Természetesen nem csoda-
szerrõl van szó, így nem várható teljes gyó-
gyulás, de az illetõ hölgy már segítség nélkül
meg tudja emelni a lábát, nem fájnak az ízüle-
tei, és hamarosan újra munkába állhat.

� Mint elhangzott, a kapszulát nem
gyógyszerként, hanem étrend kiegészítõként

jegyezték be. Fogyasztásához kell �e házi-
orvosi hozzájárulás?

� Magam azt javaslom, ezt célszerû megbe-
szélni. Egyedül a vérhígítók esetében van némi
korlátozás, egyébként szintetikus gyógysze-
rekkel való összeférhetetlenség nem áll fenn.

� Személyes kérdéseikre is kaptak választ
az érdeklõdõk?

� Igen, 19 órától a kisteremben erre is volt
mód. 5 órakor kezdõdött a rendezvény, de
még akkor is olyan sokan voltak, hogy oda
mentünk át, mert a nagyteremben már másik
program kezdõdött. A folyosón is álltak.

Magyarországon egyébként jelenleg csak
Balatonfüreden végeznek õssejt szintmé-
rést, de a tavaszi tervezett és említett követ-
kezõ rendezvényen itt Vasváron is szeret-
nénk erre lehetõséget biztosítani az érdeklõ-
dõknek. Ez azonban még több mindentõl is
függ, mert az engedélyeket is be kell szerez-
ni. Szabó László elmondta, hogy szeretnék
elérni, hogy ez a vizsgálat is szerepeljen a
támogatandó szûrõvizsgálatok közt, mint
több másik is.

A feltételei országszerte mintegy húsz he-
lyen is adottak volnának.

� Erre a sejtszintmérésre mikor van szükség?
� Az õssejt beültetési mûtétek elõtti idõ-

szakban. De az ideális az volna, ha az õssejt-
termelést fokozó kapszula szedése elõtt is sor
kerülne rá, és késõbb is, hogy kontrollálható
legyen az �eredmény�. Sokan már meglévõ
betegségük miatt kívánják fogyasztani, s van-
nak, akik megelõzési célból.

� Megköszönve a beszélgetést, meg kell kér-
deznem még valamit. Egy ilyen komoly és bo-
nyolult témánál szinte törvényszerû, hogy szá-
mos további kérdés merülhet fel az olvasóban.
Fordulhatnak Önhöz ez ügyben az érdeklõdõk?

� Természetesen � ha tudok � bárkinek szí-
vesen adok segítséget és felvilágosítást, a té-
mával, de az õssejtfokozó kapszulával kapcso-
latban is. Telefonszámom: 06-30/377-2009.

�aus�

Egészségesebb jövõnkért
Nagy érdeklõdéssel kísért rendezvény zaj-

lott Vasváron november 30-án, a Flavinárium
Zrt. országos egészségnevelési elõadás-soro-
zatának keretében.

Még azok is kíváncsiak lettek, akik nem
voltak ott, vajon mitõl telt meg a mûvelõdési
központ színházterme, egy alig propagált is-
meretterjesztõ elõadás hírére? Ötletgazdája és
egyik szervezõje a rendelõjében különféle
egészség-megõrzési módszereket alkalmazó
Papp Andrea, akivel az esemény hátterérõl be-
szélgettünk.

�A harmadik évezred elsõ természetes bio-
lógiai forradalmának kezdete� így szólt a nagy-
sikerû elõadás címe. Nem túlzás ez? Valójában
mit takar a kissé hangzatosnak tûnõ megfogal-
mazás? Egyáltalán honnan jött az ötlet?

� Én hallottam már egy hasonló elõadásukat,
és nagyon megragadott. Úgy gondoltam ezt
minden egészségügyi dolgozónak meg kellene
ismernie, de nem csak nekik, a lakosságnak is.

� Miért?
� Mert magyar kutatók lettek a világban el-

ismertek, magyar találmánnyal és fejlesztéssel.
Az egri és pécsi professzorokból álló cso-

port olyan, természetes anyagokból álló kivo-
natot készített, amely jelentõsen növeli a szer-
vezet saját õssejttermelését. Kilenc olyan ha-

tóanyagot találtak, amelyekkel ezt az ered-
ményt el lehet érni. Ehhez nem kell messzi
külföldre utazni, nem kell milliókat kifizetni,
otthon és fájdalommentesen elvégezhetõ az
õssejtszaporítás. A magyar kapszulát több
mint száz önként jelentkezõ próbálta ki saját
magán. A humánmegfigyelések eredményei
pedig igen pozitívak.

� Kikbõl áll ez az õssejtszaporítással fog-
lalkozó kutatócsoport, és közülük ki volt itt
Vasváron?

� Vezetõjük Szabó László kémikus, tagja a
csoportnak Lajosházi Péter, mindketten Eger-
bõl, õk tartottak elõadást. Vendégként hívtuk
meg még dr. Ember Istvánt a Pécsi Orvostu-
dományi Egyetem professzorát, ám neki vala-
mi közbejött, így nem vehetett részt.

� És a hallgatóság?
� Távolabbról is sokan jöttek, orvosok,

egészségügyi dolgozók és civilek is Szombat-
helytõl Hegyfaluig, Zalaegerszegtõl Szent-
gotthárdig és hát a vasváriak is szép számmal.
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KÖZÉPISKOLA HÍREI

Az utcát járva, a beszélgetéseket hallva né-
ha úgy tûnik, kevesen vagyunk, akik hiszünk
a vasvári középiskolában. Az elmúlt hetekben
a megyei lapban megjelent tudósítás az intéz-
ményekrõl � köztük a miénkkel kapcsolatos
hírek � szinte kitörölték sokak emlékezetébõl
mindazt a tudást, információt, amit más fóru-
mokon, másoktól vagy éppen saját tapasztala-
taik alapján szerezhettek iskolánkról. És rög-
tön kész a sommás ítélet: �úgyis bezárják�.

De mi, a több évtizede itt tanítók, megél-
tünk, s túléltünk már néhány válságos évet.
Régi kollégáink emlékezéseibõl pedig azt is
tudjuk, hogy a középiskola jövõjét néhányan
már az 1970-es évek elején megkérdõjelezték.
Azóta eltelt majdnem 40 év!

S ahogy 1972-ben a postás képzés beveze-
tésével sikerült új utat nyitni a képzésben és az
iskola történetében, úgy az elmúlt évek is ar-
ról a törekvésrõl szóltak, hogy a kínálat bõví-
tésével még több lehetõséget nyújtsunk a
helyben vagy a környéken tanulni vágyóknak.

Ugye Önök is tudják, hogy
� 2001-ben újraindítottuk a gimnáziumi

képzést,
� 2002-ben új szakmacsoportot, a közgaz-

dasági szakmacsoportos képzést vezettük be,
� 2003-tól ECDL vizsgaközpontként nem-

zetközi informatikai végzettséget szerezhet-
nek nálunk,

� 2004-ben új, érettségire épülõ szakmák
oktatását is megkezdtük (logisztikai ügyinté-
zõ, európai üzleti asszisztens),

� 2005-tõl felsõfokú szakképzés (banki
szakügyintézõ) lehetõségét is kínáljuk,

� 2006-ban ismét elindult a felnõttoktatás,
és ettõl az évtõl a postai ügyintézõ szakosok
tanulószerzõdés keretében sajátíthatják el a
szakmát,

� 2007-tõl a Savaria TISZK partneriskolá-
jaként diákjaink egy része már a központi kép-
zõhelyen ismerkedhet például a legújabb
szoftverekkel.

A TISZK-partnerség elõnye még a tanu-
lóknak nyújtott egyéb szolgáltatások sora:
kommunikációs és személyiségfejlesztõ tré-
ningek, pályaorientáció, munkaerõ-piaci tájé-
koztatás stb.

Akkreditált intézményként pedig a felnõtt-
képzés lehetõségei is tovább bõvülnek.

S mindeközben nyertes pályázatokból és a
szakképzést támogatók fejlesztési hozzájáru-
lásaiból évrõl évre egyre modernebb tanesz-

közöket tudtunk beszerezni. A számítógépek,
a multimédiás eszközcsomag, a digitális tábla
mind-mind rendelkezésünkre áll, hogy diákja-
inknak a 21. század követelményei szerint ad-
hassuk át a tudást.

Mert ez a célunk: oktatni és nevelni a hoz-
zánk érkezõket. Esélyt adni egy jobb jövõnek,
kialakítani az életfogytig tartó tanulás igényét.

Ebben egyre inkább a Vasváron és vonzás-
körzetében élõkre számíthatunk. A 80-as, 90-
es évek középiskolai expanziója módot ad ma
már mindenki számára, hogy a lakóhelyén
vagy ahhoz közel folytassa tanulmányait.

A kollégisták száma így � más intézmé-
nyekhez hasonlóan � nálunk is csökkent, évrõl
évre kevesebben érkeznek hozzánk távolabbi
településekrõl. Mindez valóban felveti a kér-
dést: van-e más, gazdaságosabb lehetõség a
jelenlegi kollégisták elszállásolására. Errõl
folynak most a tárgyalások, s készülnek fel-
mérések, kimutatások. Egy azonban biztos:
megoldást találunk az elhelyezésükre.

Az iskola megtartása mellett elkötelezett
Vasvár Város Önkormányzata és a Vasi Hegy-
hát Többcélú Kistérségi Társulás. V. Németh
Zsolt polgármester úr és Fukszberger Imre, a
társulás elnöke több alkalommal is jelét adta
ennek. Személyes közremûködésüknek kö-
szönhetõen lehetõségünk lesz a jövõ tanévben
a városból és a térségbõl iskolánkba érkezõk-
nek az eddigieken túl további kedvezménye-
ket adni. Ezek között szerepel például a tan-
könyvtámogatás kibõvítése, az utazási hozzá-
járulás, az ECDL vizsga díjának visszatéríté-
se, ingyenes uszodalátogatás biztosítása.

A fenntartó iskolánkat érintõ megszorításai
ellenére a tulajdonos városi önkormányzat és
a Többcélú Kistérségi Társulás támogatásával
intézményünk a jövõben is biztosítja az elõzõ-
ekben ismertetett képzési kínálatot.

Megyei szinten is kiemelkedõ színvonalú
informatikai háttérrel, valamint a tanulókat és
a szülõket támogató kedvezményekkel várjuk
a következõ tanévre is a diákokat nappali és
esti tagozaton egyaránt.

Jelenlegi és leendõ diákjaink nevében kö-
szönjük mindazok támogatását, akik hozzájá-
rulnak az iskola anyagi és szellemi értékeinek
megõrzéséhez, bõvítéséhez.

Bertók Gyöngyi
Béri Balogh Ádám Gimnázium, Posta- és

Bankforgalmi Szakközépiskola, Kollégium 
igazgatója

Kell-e a vasváriaknak és
a Hegyháton élõknek

a középiskola?
Iskolánk is képviseltette magát a Nyelvhíd

nyelvi vetélkedõn, melynek a szombathelyi
Közgazdasági Szakközépiskola adott otthont
november 29-én.

A rendezvény témája idén az európai or-
szágok étkezési szokásai, specialitásai volt,
melyre négy tanulónk készült fel lelkiismere-
tesen. A prezentációnk rövid, tömör � hisz 3
perc állt rendelkezésre �, de igazán informatív
volt, így kis csapatunk méltón szerepelt.

A rendkívül jól szervezett és színvonalas
mûsor további részében izgalmas és tanulsá-
gos feladatokban bizonyíthattunk angol és né-
met nyelvtudásunk terén.

Az érdekes és értékes program nemcsak a
tanulásról és a munkáról szólt, kikapcsolódás-
ként büfével és zenével kedveskedtek nekünk
a szervezõk és az iskola tanulói.

Ajándékokkal és mély élményekkel távoz-
tunk és reméljük jövõre is alkalmunk nyílik
részt venni ezen a vidám vetélkedõn.

Nyelvhíd 2007.

Az idén is megérkezett a kollégiumba a
Mikulás. A diákok és a nevelõk dallal várták
és verssel köszöntötték. Majd a 12. osztályo-
sok mûsora következett, amelyben felidézték
a régi idõk kollégiumi életét Móricz Zsig-
mond Légy jó mindhalálig címû regénye alap-
ján. Majd napjaink következtek: változatos,
hangulatos poénokkal kifigurázták a Házirend
szigorú szabályait.

Végül a Mikulás krampuszai segítségével
kiosztotta az ajándékokat, amelyekhez a diákok
egy-egy tréfás feladat megoldásával juthattak.

A vidám est közös énekléssel zárult, s a
Mikulás megígérte, hogy jövõre is eljön a kol-
légistákhoz.

Gerencsér Imréné
kollégiumi nevelõ

Mikulás

Iskolánk csapata, valamint Kolcsár Kriszti-
na a zalaegerszegi Apáczai Csere János ÁMK
Gimnáziumának szervezésében megrendezett
idegen nyelvi középiskolai Ki mit tud? angol
nyelvi jelenet és angol nyelvi vers- és próza-
mondó kategóriában ötödik helyezést ért el. 

Felkészítõ tanáruk: Kocsis Márta
Szecsõdi Renáta ének kategóriában negye-

dik helyezést ért el.
Mindannyiuknak gratulálunk!

Ki mit tud?
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ÁLTALÁNOS ISKOLA HÍREI

Rendezvények az általános iskolában
Sport- és egészségnap

Most már hagyománnyá vált iskolánkban,
hogy november hónapban kicsit többet beszé-
lünk egészségünkrõl, a sportról.

Az utolsó napon a rövidített tanórák után
átvette a hatalmat a sport, a játék. Átalakult az
iskola aulája elõször aerobic órára, Novák Ka-
talin vezetésével, majd tollaslabda pályává,
elõkerültek a pingpongasztalok, másfél órára
kerékpáros gyakorlópályává, mikor is Gott-

hárd Csaba és Tõkés Attila (a vasvári rendõr-
kapitányság dolgozói) a balesetmegelõzés ér-
dekében okították a tanulókat, majd pedig ke-
rékpárral ki is próbálhatta, aki akarta. A leg-
ügyesebbek ajándékokkal lettek gazdagabbak. 

Mozgó orvosi rendelõ is elfért aulánkban
Füzi Andrea (az Egészségügyi Alapellátó Int.
vezetõjének) �rendelésével�. Aki pontosabb
képet szeretett volna kapni egészsége állapo-
táról, most mérethetett vérnyomást, vércukrot,
testsúlyt...

A Holdgalériában karcsúsodni lehetett
hulahopp karikák segítségével és ismereteket
bõvíteni Maxim Lászlóval a vasvári rendõrka-
pitányság bûnügyi osztályvezetõjével, akit a
gyerekek többsége már ismer, hiszen osztály-
fõnöki órákon is találkozhattak már vele.

Az összekötõ folyosón a testünket is táplál-
hattuk. A szülõk, ismerve a gyerekek ízlését,

felkészültek több tízliter gyümölcssalátával,
sajtos, diós almafalatkákkal, a diákönkor-
mányzati vezetõk többféle maggal, aszalt gyü-
mölccsel. A szezon egyik legértékesebb ter-
mésének, a sütõtöknek a feldolgozását (20 kg
hámozását, kimagozását, darabolását) is meg-
nézhették a gyerekek, majd annak megsülése
után az ízét is megérezhette, aki akarta.

Az erõsítõ berendezések is rendelkezésre áll-
tak a folyosón (futópadok, szobakerékpárok).

Az ablakokat díszítették a kisebbek �Az al-
ma� témájában, erre a napra készített alkotásai.

A csarnokban elõször 3 részben a testneve-
lõk irányításával hódolhattak kedvenc sportja-
iknak a kisebbek és nagyobbak. Osztályok, fi-
úk-lányok is összemérték tudásukat. A kiseb-
bek sorversenyeztek.

Persze a legnagyobbak az egész pályán való
mérkõzéseket élvezték legjobban. S amit még
annál is jobban, ha összemérhetik az erejüket a
felnõttekkel. Idén a �nagyfiúk� ellenfele a helyi
rendõrkapitányság csapata volt. A sokáig 0:0 ál-
lás végül átlendült a vendégcsapat oldalára.

Köszönet mindenkinek, aki segítette ren-
dezvényünket: a Szülõi Közösség Választmá-
nyának, a helyi rendõrkapitányság dolgozói-
nak, Házi Béla rendõrkapitánynak, Maxim

Lászlónak, Füzi Andreának, a Generali-Provi-
dencia Biztosító Zrt.-nek, a körmendi ÁNTSZ-
bõl Némethné Mészáros Irénnek.

Mikulás-kupa

Immár több mint másfél évtizede minden
évben december 6-a utáni pénteken iskolánk-
ban sok focista fiútól és szurkolóiktól hangos
a sportcsarnok. A testnevelési munkaközösség
szervezésében Mikulás-kupán vesznek részt a
helyi és környékbeli települések csapatai
(idén: Szombathely, Egervölgy, Püspökmol-
nári-Rábahidvég, Csehimindszent, Gerseka-
rát, Gyõrvár)

Helyezések:
1. helyezett: Szombathely
2. helyezett: Gersekarát
3. helyezett: Vasvár

A LEG-ek:
� a legjobb mezõnyjátékos: Görcsi Péter

Szombathely
� gólkirály: Pados Patrik Püspökmolnári
� a legjobb hazai játékos: Vass Péter
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A képviselõ-testület november 29-én
megtartott ülésén megtárgyalta az önkor-
mányzat harmadik negyedévi gazdálkodá-
sát, elfogadta a 2008. évi költségvetés kon-
cepcióját, s rendeletben rögzítette a Vasvár
Városi Zeneiskola tanulói után fizetendõ té-
rítési és tandíjakat.

Háromnegyed év mérlege

V. Németh Zsolt polgármester szóbeli kiegé-
szítésében elmondta, hogy jogszabályi kötele-
zettség, hogy megtárgyalja az önkormányzat há-
romnegyed éves gazdálkodásáról szóló tájékoz-
tatót november 30-ig. Rámutatott, hogy a tájé-
koztató már elõre vetíti a jövõ évi költségvetés
alakulását. Ezen idõszakról készült tájékoztató
legfontosabb pozitívuma, hogy próbál kitekin-
tést adni az év végi adatokra, figyelemmel arra,
hogy már csak egy hónap van hátra az évbõl. A
számok alapján 718 millió 888 ezer forint ki-
adással és 749 millió 122 ezer forint bevétellel
teljesült az önkormányzat gazdálkodása.

Az írásos anyagban szerepel egy prognózis is
a költségvetés 2007. évi alakulásáról, ami egészen
jó számokat mutat: 910 millió 221 ezer forint be-
vételt és 915 millió 179 ezer forint kiadást. A fel
nem használt tartalék összege 181 millió 433 ezer
forint. Érdemes ezeket a számokat együtt értékel-
ni, mert év közben belsõ átcsoportosítással változ-
hatnak. Úgy érzi, év végén nem képzõdik olyan
nagyságrendû hiány, ami ellehetetlenítené a jövõ
évi fejlesztéseket. A maga részérõl év végén 30
millió forint nagyságrendû hiányt tartana elvisel-
hetetlennek, viszont 20 millió forint alatti hi-
ánnyal már elégedett lenne, figyelemmel arra,
hogy 110 millió forint hiánnyal indulna az év.

Szükségesnek tartotta elmondani, hogy eb-
ben az eredményben benne van a 30 millió forin-
tos ingatlan eladás, �ami nem lenne nagy bûn, ha
ezzel konszolidálnánk a helyzetünket, és utána
nem termelõdne újra ez a hiány�.

Vannak olyan bevételek is, amelyek kizsigere-
lését jelentik bizonyos szervezetnek. Gondol itt
arra, hogy a Vasi Hegyhát Többcélú Kistérségi
Társulás munkaszervezeti feladatait a Polgármes-
teri Hivatal dolgozói szinte díjazás nélküli látják
el. Nagyon kevés azon összeg, ami erre a célra
fordítható.

Összességében a 2007. évi költségvetés há-
romnegyed teljesítését megnyugtatónak tartotta a
város polgármestere, és azt elfogadásra ajánlotta.

Kovács Tilda alpolgármester � a Pénzügyi,
Gazdasági és Városfejlesztési bizottság ülését le-
vezetõ Bedics Antal képviselõ felkérésére � tol-
mácsolta a bizottság véleményét. A bizottság kö-
szönetét fejezi ki az önkormányzat intézményei-
nek, hogy partnerek voltak a költségvetési meg-
szorítások végrehajtásában és mérsékletesek a
kiadások teljesítésében. A bizottság az önkor-
mányzat harmadik negyedévi gazdálkodásáról

szóló tájékoztatót egyhangúlag elfogadásra java-
solja. A tervezett kiadási és bevételi fõösszeg 1
milliárd 90 millió 527 ezer forint volt, a módosí-
tott bevételi és kiadási fõösszeg 1 milliárd 90
millió 527 ezer forint. A harmadik negyedévben
a teljesítés az alábbi összegeket mutatja: bevéte-
li fõösszeg 718 millió 888 ezer forint, kiadási fõ-
összeg 749 millió 122 ezer forint.

A képviselõ-testület a beszámolót a fenti ösz-
szegekkel egyhangúlag elfogadta.

Költségvetési koncepció 2008-ra

A második napirendi ponthoz V. Németh Zsolt
polgármester szóbeli kiegészítést fûzött. Mint
mondta, olyan idõpontban kerül sor az önkor-
mányzat koncepciójának megalkotására, amikor
még a Magyar Köztársaság költségvetése nincs
elfogadva. A fõ számokra már szavazott az Or-
szágház, csak a fejezetek közötti átcsoportosításra
van lehetõség. Az önkormányzatokat érintõ na-
gyobb változtatás már nem lesz. Néhány módosí-
tó indítványt egyhangúlag elfogadott a Ház. Ezek
a következõk: A jövõ évi önkormányzati közal-
kalmazotti szféra bérfejlesztésére fordítható ösz-
szeg 40 milliárd forint, melynek formája még nem
kristályosodott ki. Az az érdekegyeztetõ fórumok-
ra tartozik. Vélhetõen 2 heti bér lesz, ami többlet-
ként az intézményekhez, illetve minden egyes
dolgozóhoz eljut. Természetesen ez a 13. havi bé-
ren felüli összeg. Ezen kívül elkülönítésre került
egy jelképes, 500 millió forintos összeg a
villamosenergia áremelkedés kompenzációjára.
Különféle olvasata van az állami költségvetés ter-
vezetének. Az egyik a kormányzati, amelyik azt
mondja, hogy 2008. évi támogatás 5,3%-kal nõ az
önkormányzatoknál. Ebbe beleszámították az eu-
rópai uniós támogatásokat is, ami legkevésbé sem
keverhetõ a mûködéshez. A mûködésnél azt kell
látni, hogy továbbra is csökkenés van.

Az Állami Számvevõszék (továbbiakban
ÁSZ) véleménye pedig az, hogy 2008-ban
40,1%-ot tesz ki az állami hozzájárulás az önkor-
mányzatoknál, szemben az idei 43,6%-kal. Tehát
csökken ez a tétel.

A helyi adóknál 25%-os bõvüléssel számol az
állami költségvetés, mondván, hogy a multinaci-
onális cégek adómentessége megszûnik. Aki ala-
posan ismeri ezt a területet, az sem hiszi el, hogy
globálisan 25%-kal bõvülhetnek a helyi adóbe-
vételek. Az ÁSZ szerint egyébként az elmúlt év-
hez képest a szabályozott források nagyságrend-
je 3,7%-kal csökkent. A normatívák többsége a
múlt évi szinten marad, tehát csökken az állami
támogatás. Mindezek alapján megállapítható,
hogy a következõ év a legkevésbé sem lesz
könnyû. Az látható, hogy a múlt évhez képest ki-
sebb, 56 millió forint mûködési hiány jelenik
meg. Azt azonban még nem tudjuk, hogy ka-
punk-e ÖNHIKI támogatást, illetve ingatlan el-
adásból befolyó bevételünk lesz-e.

Az elmúlt évben meg kellett fogalmazni már
a koncepciónál is kiadást csökkentõ feladatokat.
Most ezt nem javasolta megtenni. Véleménye
szerint most nem kell drasztikus lépéseket meg-
fogalmazni, mert ha ez a nagyságrendû mûködé-
si hiány marad a végleges költségvetésben is, ak-
kor is megvárhatjuk azt, amíg az ÖNHIKI szá-
mai világossá válnak. Ha azt látjuk, hogy sem-
miféle ÖNHIKI támogatást nem kapunk, esetleg
akkor kell végiggondolni a 2008. évi mûködést. 

Saját számításai szerint az önkormányzat
költségvetése a következõképpen áll: folyó-
számla hitelünk 11 millió forint, decemberig
még 18 millió forint bért kell kifizetni, a rezsi-
re 10 millió forintot, segélyezésre pedig 2 mil-
lió forintot kell költeni. Ez összesen 41 millió
forint. Ennyit kell még kiadni decemberben.
Ezzel szemben jön még 8 millió forint állami
támogatás és körülbelül 20 millió forint ipar-
ûzési adó. Ezzel a számítással a költségvetésbõl
13 millió forint hiányzik úgy, hogy 200 millió
forint fejlesztési tartaléka van az önkormány-
zatnak, ami le van kötve bankban.

Kónya Emília pénzügyi osztályvezetõ hozzá-
szólásában elmondta, hogy a koncepció készíté-
sének idején még nem áll rendelkezésre megfe-
lelõ adat, ezért intézményenként, nem pedig al-
kalmazottanként nézik az illetményeket, járulé-
kokat, s ezekbõl kalkulálnak év végére. A tör-
vénytervezet magyarázatával összhangban jövõ
évre is 13,5 havi illetmény + járulékai került be-
építésre a koncepcióba. Az étkezési költségtérí-
tés vissza lett téve a koncepcióba 5 ezer forint/fõ
összeggel. Ezen kívül semmilyen ösztönzõ nem
kötelezõ juttatás (pl. minõségi kereset kiegészí-
tés) nem került be a koncepcióba. A dologi ki-
adásoknál a szakmai kiadásokat csak az elvonás
utáni szinttel hagyták benn a koncepcióban. A
rezsiköltségek tervezésénél próbálták a jövõ évi
emeléseket is figyelembe venni.

Kiemelte, az állami normatívák közül a leg-
nagyobb összegek valószínû pontosak, ezek már
nem szoktak változni. A személyi jövedelemadó
pontos összege viszont nem ismert még. Elõre-
jelzések szerint 10%-kal több lesz az SZJA, amit
az önkormányzatoknak visszaosztanak. A kon-
cepcióban 5% emelést szerepeltettek. Mindezek
alapján 56 millió 166 ezer forint hiány jött ki,
ami változhat még a költségvetés összeállításáig.

A törvényjavaslat szerint egyedül a szociális
ellátások, nyugellátások, családtámogatások te-
rületén nõhetnek a kiadások. A szociális juttatá-
sok alapja a nyugdíjminimum, ami 4,9%-kal nõ.
Ezt az állami forrásokból kiegészítik. Viszont
ennek az az ára, hogy a 7 millió 350 ezer forint
nagyságrendû lakáshoz jutási támogatástól � ami
állami fejlesztési forrás lett volna � elesnek az
önkormányzatok. Ezt a mûködési finanszírozási-
ban kapja meg a város, de csak olyan mértékben,
amilyenben a szükséges ellátásokat ki kell fizet-

Önkormányzati ülés
Háromnegyed év mérlege, költségvetési koncepció 2008-ra
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ni. Az egészségügy területén az Egészségbiztosí-
tási Alapból 4,9% -os növekedés várható. A kul-
turális ágazatban (könyvtár, mûvelõdési ház) la-
kosságszám utáni finanszírozást kap a város, 5�6
millió forint összegben.

A Többcélú Kistérségi Társulástól viszont je-
lentõs támogatás érkezik a mozgókönyvtári kiadá-
sok támogatására. Az oktatási területen (óvoda, is-
kola) már idén is a teljesítményfinanszírozás alap-
ján kaptuk az állami támogatást, és ez jövõ évben is
így lesz. A Városi Zeneiskolánál a jövõ évtõl lép
életbe a teljesítményfinanszírozás. Az intézmény
jövõ év augusztusáig a teljes normatívát kapja, on-
nantól viszont ez lecsökken 70%-ra. Az óvoda fi-
nanszírozási pozíciói nem romlottak. Az általános
iskolánál 2008-ban már egész évben érvényesül a
teljesítményfinanszírozás hatása. Ezen kívül a sajá-
tos nevelési igényû gyerekeknél különösen sújt
bennünket, hogy teljesen megváltozott a finanszí-
rozás. Viszont a gyermeklétszám, az osztályok szá-
ma, és ezzel párhuzamosan a pedagógusok létszá-
mának csökkenése miatt az iskolában sem romlik a
finanszírozás aránya, nem kell több önkormányza-
ti forrást oda csoportosítani.

A civil szervezetek támogatására a tavalyi 7,9
millióval szemben 8 millió forintot terveztek, ez
1,3%-os növekedés, a sportra és a településigaz-
gatásra szolgáló normatíva 2,5%-kal nõtt.

S miért csökken év végével a tartalék? Azért,
mert jövõre elõreláthatólag a fejlesztésben
15�16 millió forinttal kevesebb bevétel képzõ-
dik, mint amennyi kiadásra szükség lenne.

Kovács Tilda alpolgármester Bedics Antal fel-
kérésére a Pénzügyi, Gazdasági és Városfejlesztési
Bizottság véleményét tolmácsolta. Ennek lényege:
a bizottság a koncepciót elfogadásra javasolja, ám
a Cigány Kisebbségi Önkormányzat 700 ezer fo-
rintos plusz támogatási kérelmét elutasította.

Fixl László képviselõ, az Oktatási, Közmûve-
lõdési és Sport bizottság tanácsnokát helyettesí-
tõ képviselõ elmondta, hogy a bizottság a kon-
cepcióhoz különösebb észrevételt nem tett, mi-
vel a végleges számok még nem ismertek.

Sejber Mihály tanácsnok hozzászólásában el-
mondta, hogy az Egészségügyi, Lakásügyi és
Szociális Bizottság sajnálattal vette tudomásul,
hogy a lakáshoz jutási támogatást az állam meg-
szünteti. Felvetõdött a bizottság részérõl a költ-

ségvetés szintjén egy cselekvési terv készítésé-
nek szükségessége. A költségvetési koncepciót a
bizottság elfogadásra ajánlotta.

V. Németh Zsolt polgármester még arról tájé-
koztatta a testületet, hogy a Gazdasági Bizottság
ülésén az is elhangzott, nézzük meg elméletileg,
milyen normatíva többlet jelentkezne abból, ha
az intézmények kistérségi keretekben mûködné-
nek. Erre vonatkozóan vannak már a megyében
példák Szentgotthárdon, Kõszegen. Azonban ne-
ki számos ellenérve van ezzel szemben, fõként a
mûködés területét illetõen. Tapasztalatai szerint
nem feltétlenül lehet hosszútávon úgy mûködtet-
ni intézményeket, hogy 23 település szól abba
bele. Tudomása szerint a lakáshoz jutási támoga-
tás megszûnik, ugyanakkor hasonló nagyság-
rendben nõ a szociális ellátás támogatása. A kon-
cepcióban viszont továbbra is bent maradt a fej-
lesztési kiadások között a lakásépítés támogatása
4 millió forinttal.

A képviselõ-testület 9 igen szavazattal, egy-
hangúlag elfogadta a költségvetési koncepciót, a
Cigány Kisebbségi Önkormányzat emelt támoga-
tását viszont 1 tartózkodás mellett elutasította.

Önkormányzati ülés
Munkaterv 2008-ra, változnak a víz- és csatornadíjak

Vasvár város Önkormányzata december 13-
án megtartott testületi ülésén elfogadta 2008-ra
szóló munkatervét, a kistérségi társulás tájé-
koztatóját, számtalan rendeletet módosított, így
az iparûzési adóról szólót, s a luxusadó mérté-
két is meghatározta, változtak a víz- és csator-
nadíjak is.

A megjelent képviselõket, vendégeket, a sajtó
munkatársait V. Németh Zsolt polgármester kö-
szöntötte.

Önkormányzat munkaterve 2008-ra

A képviselõ-testület megtárgyalta és a bizott-
ságok által is elfogadásra javasolta az önkor-
mányzat 2008. évi munkatervét, melyhez a kép-
viselõk plusz javaslatokat tettek. Galambos Ist-
ván képviselõ kérte, hogy a munkahelyteremtõ
beruházásokkal külön is foglalkozzanak. V. Né-
meth Zsolt polgármester úgy vélekedett, hogy ez-
zel napirendtõl függetlenül, szinte minden testü-
leti ülésen foglalkoznak, ám külön napirendben
is áttekinthetik ezt a kérdést. Zágorhidi-Czigány
Csaba a Gazdasági Bizottság vezetõje a bizottság
véleményét tolmácsolva az önkormányzat 2008.
évi munkatervét elfogadásra javasolta. A testület
a 2008-ra vonatkozó önkormányzati munkatervet
egyhangúlag elfogadta. 

Kistérségi Társulási Tanács munkája

A képviselõ-testület megtárgyalta a Vasi Hegy-
hát Többcélú Kistérségi Társulás Társulási Taná-
csának tevékenységérõl készült írásbeli tájékozta-
tót. Dr. Pataky Pál képviselõ hozzászólásában kér-
te, hogy rendezzék az ügyeletet ellátó orvosok jog-

viszonyát, ugyanis kollégái pillanatnyilag szokás-
jog alapján végzik az ellátást. Szeretné, ha a társu-
lás januárban megkötné a szerzõdéseket.

Ez kistérségi kompetencia, s nem testületi,
mondta hozzászólásában V. Németh Zsolt.

Kérdések fogalmazódtak meg a kistérség turiszti-
kai menedzser tevékenységével kapcsolatban is. Dr.
Ódor Ildikó jegyzõ elmondta, hogy az újonnan beállt
fiatal pályakezdõ munkáját nemrég kezdte, viszont
érzékelhetõ, hogy beilleszkedett a kistérségi munka-
körbe. Egyben jelezte, hogy abban az esetben, ha azt
igénylik, akkor errõl a kistérségi idegenforgalmi
munkáról is tájékoztatást adnak. 

V. Németh Zsolt hozzászólásában jelezte, hogy
ez is kistérségi kompetencia. 

Miként dolgozik a munkába állt turisztikai me-
nedzser? � kérdezte Bedics Antal képviselõ. Mivel
a szolgáltatás a városban mûködik, szeretné látni,
hogy milyen turisztikai programok kidolgozásában
vett részt, mit végzett. 

Zágorhidi-Czigány Csaba tanácsnok hozzászó-
lásában kifejtette: Õ is úgy érzi, elég nagy súlya van
ennek a kistérségnek, hisz Vasvár lélekszámából fa-
kadóan jelentõs, 30%-os súlyt képvisel a társulási
tanácsban. A folyamatos tájékoztatás is szükséges
lenne, miként azt is látni szeretnék, milyen hatással
lesz a turisztikai szolgáltatás a város életére, ide-
genforgalmára. A kistérségi autóbusz szerepérõl is
kérdések fogalmazódtak meg. Az iskolák tekinteté-
ben is több bizonytalansági pont van. Vasvár része-
se ennek a szervezeti munkának, de nincsenek kel-
lõ információink a társulás mûködésérõl. Azt is
örömmel vennék, ha a társulás elnöke is itt lenne,
amikor tájékoztatót terjesztenek a testület elé. A

kistérség és a város között � képviselõ-testületi
szinten � nincsen meg az összhang.

V. Németh Zsolt polgármester hozzászólásában
kihangsúlyozta, hogy a kistérségi társulás munkájá-
ról kétféleképpen tájékozódhat a testület. Vagy a
jegyzõkönyveket adják át a képviselõknek, vagy a
társulási napirendeket. Ám ettõl a lépéstõl túl sokat
ne várjanak. Az ide juttatott támogatások a munka-
szervezeten keresztül érkeznek. Nagy az adminiszt-
rációs teher is, döntési szabadság nélkül. A kistérsé-
gi turisztikai iroda vezetõjének bérét a kistérségi
társulás fizeti. 

A munkaszervezeti feladatokat mi látjuk el, a pol-
gármesteri hivatal apparátusa, s ez még mindig keve-
sebbe kerül nekik, mintha erre a szakfeladatra külön
apparátust kellene alkalmazniuk. Jó ha látjuk � ha pél-
dául az iskolabuszt nekünk kellene mûködtetnünk �,
az nagyon sokba kerülne a kistérségnek. 

Dr. Ódor Ildikó jegyzõ hozzászólásában rámuta-
tott: A társulás önálló szervezet, annak tanácsában a
település polgármestere képviseli a települést, neki
2 alkalommal kell tájékoztatást adni. Nekünk � a
képviselõ-testületnek � nincsen beszámoltatási jog-
körünk. Mivel a munkaszervezetben együtt dolgo-
zunk elnök úrral, igen jó a kapcsolatunk, amibõl a
város eddig is sokat profitált. 

V. Németh Zsolt polgármester hangsúlyozta: A
kistérségi társulásnak normatívát továbbító jogköre
van. Egyebek mellett azt is elérte a város, hogy a
társulási tanácsban a településeket képviselõk la-
kosságarányos szavazati joggal rendelkezhessenek. 

A Vasi Hegyhát Többcélú Kistérségi Társulás
Társulási Tanácsának tájékoztatóját egyhangúlag
elfogadta a testület. 
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Rendelet a gyermekek védelmérõl
Térítési díjak 2008-ban

Dr. Ódor Ildikó jegyzõ tájékoztatta a testületet
arról, hogy az általános iskola igazgatója elkészítet-
te a 2008. évi térítési díj javaslatait. Ez elfogadható
emelés, másutt ennél lényegesen nagyobb emelést
hajtanak végre. Kérdésre válaszolva az iskola igaz-
gatója elmondta, hogy a térítési díjak kintlévõsége
csupán 6900 forint. A gazdasági bizottság tárgyalta
ezt a kérdést, s Zágorhidi-Czigány Csaba, a bizott-
ság elnöke hozzászólásában elmondta, hogy a
6,6%-os emelést elfogadhatónak tatják.

A képviselõ-testület a gyermekek védelmérõl
szóló rendelet módosítását, az abban szereplõ térí-
tési díjakkal egyhangúlag elfogadta. 

Térítési díjak 2008-ra:
Az önkormányzat jóváhagyta, és rendeletében

rögzítette a 2008. január 1-jétõl érvényes térítési
díjakat.

A Ficánkoló Óvodában:
� a személyi térítési díj (233 Ft norma+20% áfa)

= 280 forint.
A Kardos L. Ált., Iskolában:
� a teljes étkeztetés; tízórai-ebéd-uzsonna (233

Ft norma+20% áfa) = 330 forint
� a részleges étkeztetés; tízórai-ebéd vagy ebéd-

uzsonna (217 Ft norma+20% áfa) = 260 forint
� az ebéd (150 Ft norma+20% áfa) =180 forint

Elkészült a hulladékudvar

Az ISPA-program keretében elkészült a hulla-
dékudvar, amely a ZALAISPA Társulás tulajdonát
képezi, s amelyben Vasvárnak is tulajdonrésze van.
Ennek a beruházásnak a mûszaki átadása még nem
történt meg. Pillanatnyilag keresik annak lehetõsé-
gét, miként lehetne azt megnyitni, esetleg egy próba-
üzem keretében. Hat éve 268 település részvételével
�fut� ez a program. A mûszaki átadás december 14-
én lesz. Ám az a gazdasági társaság, amelyrõl döntött
a kistérségi társulás, nem jött létre. Mindettõl függet-
lenül szeretnék, ha januárban vagy februárban bein-
dulna. Annak egy évi üzemeltetési költsége 8 millió
100 ezer forint+ áfába kerül. Ha csak májustól üze-
mel, akkor 5 millió 402 ezer plusz áfába kerülne az
üzemeltetési költség. Ennek finanszírozására 50,3%-
kal kellene megemelni a szemétszállítási díjakat.
Ilyen mértétû díjemelést nem tud a város végrehajta-
ni. Az üzemeltetési terheket sem lenne célszerû teljes
mértékben a lakosságra hárítani. 

Hulladékudvar nélkül hulladékkezelésre a város
ebben az évben 7 millió 871 ezer forintot fordított. 

2005-ben ez a költség 1 millió 600 ezer forint
volt. Reális a 2 millió forint körüli összeg. Ezt hosz-
szú távon is �lenyeli� a város. 

25%-os emelést kezdett a város kikalkulálni, ez
átlagosan 28% lett. Több tételbõl áll össze ez az
összeg. Ha egyenletesen oszlanak meg a terhek, ak-
kor 21% tevõdne a hulladékudvar mûködtetésére,
ez 2,5 millió forintot tesz ki. Ez az összeg az, ami
díjemeléssel a hulladékudvar mûködtetésére fordít-
ható. Az eddigi ráfordítás finanszírozási összege
alapján a közös kasszába mûködtetésre mintegy 5
millió forintot kell betenni. Többet fizetünk ez által,
de több szolgáltatást is kap a város.

Horváth Zsolt, a ZALA-DEPÓ Kft. ügyvezetõje
tájékoztatójában elmondta: Fontos, hogy az elõzetes
költségbecslést, csak féléves üzemeltetés után, a vég-
eleges összesítõ adatok ismeretében alakítsák ki. A
mûködtetés és a hulladékszigetek után is bérleti díjat
kell fizetnie a városnak, és a szilárd hulladék szállítá-
sát végzõ kukás-kocsik után is. Ezeket a tételek még
nem kalkulálhatók, és a hulladék-hasznosításból szár-
mazó bevételek sem. Tevékenységük lényege, hogy az
összegyûjtött a hulladékot Zalaegerszegre szállítják.
Ennek a szolgáltatásnak is lesznek költségei, miként a
veszélyes hulladékok kezelésének, szállításának is. A
költségek kalkulálásánál országosan ismert átlagos
mûködési költségeket vettek alapul. 

A hulladék átvétele a lakosság részére ingyenes,
a lakosságtól a szelektív hulladék gyûjtéséért nem
lehet pénzt kérni, viszont a szolgáltatásba annak ára
beépíthetõ. Az elektronikai hulladékok is leadha-
tók, az építési, fa, zöld és fahulladékok is. Ami egy
háztartásban keletkezik, mind leadható, de nem
összekeverve.

A hulladékudvar nyitását kedvezõtlenül befo-
lyásolja, hátráltatja, hogy a szakhatóság a szükséges
engedélyeket még mindig nem adta meg. � zárta tá-
jékoztatóját a Zala-Depó Kft. ügyvezetõje.

V. Németh Zsolt polgármester megkérdezte,
hogy mekkorák a díjak más városokban?

Horváth Zsolt így válaszolt: A vasvári díjak nagy-
ságrendben 2/3-át teszik ki a más településeken alkal-
mazott díjtételeknek. A pillanatnyi tételekhez képest
Vasvár esetében az emelés jelentõsnek tûnik. Ám az-
zal is tisztában kell lenni, hogy a legmagasabb szolgál-
tatási díj Zalaegerszegen van, de ott a legmagasabb a
szolgáltatás színvonala is. A zalai megyeszékhelyen
100 helyen alakítottak ki hulladékszigetet.

V. Németh Zsolt polgármester elmondta, hogy
268 önkormányzat a tulajdonos, s az alapított va-
gyonkezelõ fogja bérbe adni az eszközöket, beren-
dezéseket a vasvári feladatok ellátására. Ennek a
gazdasági társulásnak a megalakulását most 10 tele-
pülés polgármestere akadályozza. A gazdasági tár-
sulás hasonlóan mûködik majd, mint a Vasi Víz Rt.
Az üzemeltetésre is pályázatot kell kiírni, annak ki-
írását a létrehozott önkormányzati társulás végzi
majd, a próbaüzemeltetést pedig a Zala-Depó Kft. 

Zágorhid-Czigány Csaba tanácsnok, bizottsági el-
nök kifejtette: Nettó 8�10 millióba kerülnek a mûköd-
tetés költségei. A 25%-os emelést elméletileg támogat-
ta a bizottság. Azért tette ezt, hogy tisztességesen le-
hessen megoldani a város hulladékkezelését, de a szol-
gáltatás is legyen minõségi, minden igényt kielégítõ.

V. Németh Zsolt polgármester hozzászólásában
kifejtette: A hulladékudvar alapvetõen a lakosság-
nak készült. A jogszabály értelmében nem csak a la-
kosságnál keletkezett kismennyiségû veszélyes hul-
ladék kezelésére szolgál. Építési törmeléket a vál-
lalkozó nem viheti oda, a lakosságtól is csak 1 köb-
méterig veszik át ingyenesen ezt a fajta hulladékot.

Azt már tudjuk, hogy jövõre sokba kerül az itt lévõ
szemét elszállítása. Ennek a költségeit teljes egészében
nem lehet a lakosságra terhelni, legfeljebb annak 1/3-át. 

A képviselõ-testület 1 tartózkodással elfogadta a
rendeletmódosítást. Ennek értelmében az eddigi 22
forinttal szemben az önkormányzat 25 forintos tá-
mogatást ad ürítésenként. 

Adóváltozások 2008-ra

Iparûzési adó:
Az Európai Unióba történõ belépést követõen

a cégek iparûzési adókedvezménye 2007. decem-
ber 31-én megszûnik. A bizottságok támogatták
ezt, a testület is egyhangúlag elfogadta a rendelet
módosítását.

Luxusadó:
Luxusadót akkor kell fizetni, ha az ingatlan ára

meghaladja a 130 milliós értéket. Vasváron egyet-
len ingatlan sem kerül be ebbe a kastegóriába. 

Víz- és csatornadíjak 2008-ra 

A Vasi Víz Rt. közgyûlési tagjainak kiküldött
anyagban 2008-ra 35%-os emelés szerepelt. A köz-
gyûlésen jelen lévõ és a város érdekeit képviselõ
Kiss Ernõ terjesztette be a 25%-os emelést. Ennek
nyomán a városnak sikerült ezt a pozíciót kiharcol-
ni. Vas megyében 2008-ban Vasváron lesz a víz- és
csatornadíj a legalacsonyabb. Ennél Répcelakon,
Jánosházán, de még Rádócon, Hegyhátszentjaka-
bon, Szentgotthárdon is lényegesen magasabb díjat
kell fizetni.

A szippantott szennyvíz elhelyezési díja se
emelkedjen � kérte a város. Ez a kérés is meghall-
gatásra talált. (Vasvárnak 35%-a csatornázott. Évek
óta nagy probléma, hogy sokan a csapadékcsatorná-
ba kötötték be a szennyvizet.)

A képviselõ-testület egyhangúlag elfogadta az
új díjtételeket.
VÍZDÍJ 2008-ra:
lakossági 207 Ft/m3+áfa
nem lakossági 248 Ft/m3+áfa
CSATORNADÍJ 2008-ra:
lakossági 255 Ft/m3+áfa
nem lakossági 306 Ft/m3+áfa
LAKOSSÁGI TÁVHÕ DÍJAK:

A képviselõ-testület úgy döntött, hogy január 1-
jétõl nem szükséges a távhõ alap és hõdíját emelni
a januári gázdíj emelés ellenére sem, mert vélhetõ-
leg évi 8% körüli emelkedésre, a gázmotorok mû-
ködtetése által kitermelt nyereség fedezetet nyújt. 

Folyékony hulladék-szállítás
változatlan áron

A folyékony hulladék szállítására az ön-
kormányzat által kiírt pályázatra az eddigi
szolgáltató, Horváth Tibor sárvári vállalkozó
adott be pályázatot, s végzi továbbra is a
szennyvíz szippantását és elszállítását.

Bár a szállítási díj köbméterenkénti ára az
infláció mértékével nõtt, 671 forintról 721 fo-
rintra emelkedett, a hulladék-kezelés díja 1214
forintról 1264 forintra, az állami támogatás vál-
tozatlanul 100 forint köbméterenként.

A lakossági szennyvíz elszállításához adott
önkormányzati támogatás � kompenzáció �
köbméterenkénti ára 114 forintról 164 forintra
emelkedett. Így a folyékony hulladék, szenny-
víz-szippantás szolgáltatási ára a lakosságra
jövõre sem ró plusz terhet, 2008-ban is válto-
zatlan marad, bruttó 1 ezer forintba kerül köb-
méterenként.

� sok �
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A Vasvári Cigány Kisebbségi Önkormány-
zat minden éven december 6-án megajándé-
kozza a Vasváron élõ cigány kisebbségi gyer-
mekeket Mikulás napi ünnepség alkalmával.
Az ünnepséget a Vasvári CKÖ irodája elõteré-
ben tartották. 70 kisgyermek várta a Mikulást,
kiket szüleik is elkísértek.

A Télapó délután 4 órára érkezett. A gyer-
mekek énekszóval köszöntötték a Mikulást.
Kánya László CKÖ elnöke röviden köszöntöt-
te a megjelenteket és kérte õket egymás tiszte-
letére és szeretetére. Beszéde után a gyerme-
kek szavalása és egyéni produkciói, karácso-
nyi énekek elõadása következett, melyet a Mi-
kulás kisebb ajándékokkal jutalmazott. Fel-
nõttek énekkel segítették a gyermekeket. Ez-
után következett a Mikulás-csomagok és a já-
tékok átadása. A gyerekek nagy örömmel vet-
ték át az ajándékokat. Nagyon meghatódtak,
hogy idén is eljött hozzájuk a Télapó.

A Cigány Kisebbségi Önkormányzat Mikulása

Esti tagozat
Iskolánk, a Béri Balogh Ádám

Gimnázium, Posta és Bankforgalmi
Szakközépiskola a 2008/2009-es tan-
évben � megfelelõ létszám esetén �
tervezi a felnõttoktatás indítását esti
tagozaton 9. évfolyamon.

Az igények felmérése érdekében
kérjük az érdeklõdõket, hogy 2008.
január 15-ig jelentkezzenek a 94/573-
142-es telefonszámon.

Felhívás
VAS-VÁR Örökség Népfõiskola Vas-

vár Város Önkormányzatával összefogva
pályázatot nyújtott be az Ökotázs Alapít-
ványhoz a Petõfi utcai belsõben lévõ
park és játszóhely felújítására.

A pályázat tartalma a növények meg-
újítását és a játékszerek felújítását érinti. 

Minden vasvári polgárhoz, de különö-
sen a parkot szegélyezõ lakótömbökben
élõkhöz fordulunk. Várjuk javaslataikat,
véleményüket a felújításról.

A lakóközösségek képviselõje a pá-
lyázatot irányító munkacsoportban Füzi
Andrea védõnõ és Kovács Tilda alpol-
gármester.

Kérjük osszák meg velünk észrevéte-
leiket, javaslataikat 2008. január 6-ig.

Köszönjük!
VAS-VÁR Örökség Népfõiskola

Térség Gazdaságáért Díj
a cipõgyárnak

tek ilyen gazdasági kitüntetésben.
Kistérségünkbõl ebben az évben a

Richter Cipõgyárnak ítélte a szakmai gré-
mium a Térség Gazdaságáért Díjat.

A Richter Cipõgyár vezetõje, Marcus
Elnecker távollétében az üzem vasvári ve-
zetõje, Zakics Jenõné Ilike Szombathelyen,
a VMKIK általános elnökhelyettesétõl, Ma-
gyar Elemértõl vehette át az elismerést je-
lentõ oklevelet és érmet.

***
Zakics Jenõné Ilikével lapunk szeretett

volna karácsonyi ünnepi számában interjút
készíteni, ám mivel ehhez az ügyvezetõ
igazgató, Marcus Elnecker külön engedélye
kell, szándékunk meghiúsult, ugyanis a ve-
zetõ csak január 5-én tartózkodik Magyar-
országon. Ezért a most nyugdíjba vonuló
vasvári gyárvezetõvel az interjút lapunk ja-
nuári számában teheti közzé.

� sok �

A Vas Megyei Kereskedelmi és Iparka-
mara (VMKIK) figyelemmel kíséri a megye
gazdaságát, így annak fõszereplõit, a gyára-
kat, vállalkozásokat. Miként tavaly, úgy
2007-ben is díjazták a kistérségek legsike-
resebbeket.

A Vas Megyei Kereskedelmi és Iparka-
mara december 12-én megtartott évzáró
ünnepségén Szombathelyen, a vasvári
Richter Cipõgyár vehette át a Térség Gaz-
daságáért Díjat. Az üzemben jelenleg
178-an dolgoznak egy mûszakban, s je-
lentõs termelõi tevékenységet végeznek.

Komplett cipõket készítenek, melyek
többsége nyugati piacon talál vevõre. A
VMKIK szombathelyi székházában, a de-
cember 12-én megtartott évzáró díjkiosz-
tó ünnepségen egyéni vállalkozások, vál-
lalkozások, gazdasági egységek részesül-
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December 3-án dél-
után 3-kor zsúfolásig
megtelt a Domonkos-
kolostor folyosója. A
vasvári múzeum emeleti
kiállítóterének avatása
ünneppé, a lélek ünne-
pévé varázsolta Advent
elsõ vasárnapját. A fes-
tõmûvész kedvéért
messzi megyékbõl is el-
jöttek, elzarándokoltak
az érdeklõdõk, barátok,
a mûvészetet, az Ars
Sacra mûvészetet kedve-

lõk. A fényíró nem más volt, mint Udvardy
Erzsébet Munkácsy-díjas festõmûvész. 

A vendégeket V. Németh Zsolt, Vasvár város
polgármestere köszöntötte, majd kezdetét vette
az áhítat. Hisz mi mással is lehetne leírni ezt az
adventi gyertyagyújtást, amelyben � már elné-
zést a hasonlatért � de oly kiválóságok �minist-

Lelkek udvara,
adventi gyertyagyújtással

A Vasvár VSE kézilabda szakosztálya
és a Rectec-Vasvár VSE

kézilabda csapata
békés karácsonyt,

sikerekben gazdag új esztendõt kíván
a sportág híveinek

és a csapat szurkolóinak. 

Vasvár Város Önkormányzata,

Képviselõ-testülete, és

a Polgármesteri Hivatal valamennyi

dolgozója a település polgárainak

áldott, békés karácsonyt,

sikerekben gazdag új évet kíván.

Tel.: 94/573-006, 573-007
Fax: 573-036

AJÁNLÓ
A Dr. Bendefy László

Városi Könyvtár
új szerzeményeibõl

SZAKIRODALOM

� Hogyan szakítsunk az aggódással?

� Irwin: A krokodilvadász

� Mansmann: Hatékony gyógymódok

a teljes kimerültség kezelésére

� Az 500 legfontosabb

konténernövény

� Szigeti: Népi konyha

SZÉPIRODALOM

� Cornwell: Az eretnek

� Fielding: Nagy szerelem története

� Higgins: A Fehér házi kapcsolat

� Julien: Elég volt!

� Sheldon: A Domsday összeesküvés

� Sierra: A titokzatos vacsora

� Vincze: Netközelben

CD lemez

� Bikini

� Elton John

� Kéri Kitty

� Márió

� Musical Duett

� Tábortûz

DVD

� Az eltakarítónõ

� Én, a Nõ és plusz egy Fõ

� Gyomok között

� Kutyahideg

� Nyisd ki a szemed!

� Az ördög Prada-t visel

� Távkapcs

� Twist Olivér

ráltak�, mint Pitti Katalin és Fried Péter Liszt-dí-
jas operaénekesek, s aki ezt az ünnepet keretbe
foglalta � Vasváron nem elõször teszi ezt önzet-
lenül � nem más volt, mint Mohai Gábor ismert
elõadómûvész, az MR 3 Bartók Rádió bemon-
dója. Mivel Mádl Dalma asszony nem tudott el-
jönni, az õ megnyitó beszédét � levelét � is fel-
olvasta Gábor, és Dalma asszony kívánságának
megfelelõen verssel zárta a délutánt, amelyben
legfeljebb csak a test didergett néhány pillanatig.
Ám a Rózsafüzér-sorozat képei a földszinten és
a többi biblikus, Balaton-Genezáreti tó párhu-
zamra épülõ megannyi keretbe zárt csoda, fény-
költemény, beragyogta az emeleti kiállítóteret is.
Világosságot gyúlt a téli délután sötétéjében,
már senki nem didergett, nem hiányolta a fûtést.
Piti Katalin pedig valóságosan is átnyújtott egy
égõ gyertyát Udvardi Erzsébetnek, és az �ige
megtestesült�. Ezúttal nem Názáretben, hanem
Vasváron, Advent elsõ vasárnapján.

� and �
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Már egy éve nézegettem egy borospincét egy
hangulatos erdõszélen. Amit meg tudtam állapí-
tani kívülrõl, elsõ ránézésre, hogy várhatóan két
helyiségbõl álló, cseréptetõs, tömés falú épület.
A környezete elhanyagolt.

Az épület szinte a kökénybokroktól, Jancsi-fû-
tõl, az eresz alá benõtt, a cserepeket emelgetõ
ecetfáktól szinte megközelíthetetlen volt. A kör-

nyéke sem volt gondozott birtok. Az útról az sem
derült ki, hogy melyik irányból jön és merre tart,
csak sejteni lehetett. Benõtték a fák, a bokrok;
visszavette jussát a természet. Sikerült ugyan a
zsalugáteros ablakaihoz közel kerülnöm, de a bel-
sejérõl így sem tudtam meg semmit. Az év során
többször is jártam erre, s ha tehettem, megnéztem,
s mit mondjak, nagyon megtetszett. Egyre csak
érlelõdött bennem a gondolat, hogy meg kellene
vennem. Ami nagyon a kedvemre való volt az
egészben az az, hogy az erdõ szélén állt, s a kör-
nyék is csendes és elhagyatott volt, így több vad-
váltó is átvezetett a pince mellett. A vad is azt a te-
rületet szereti, ami elhanyagolt, ahol emberfia rég
nem járt. Pontosan ezért ígérkezett jó vadászta-
nyának. Annyira beleszerettem a helybe, a kis
pincébe, hogy meg sem fordult a fejemben, mi
lesz, ha a tulajdonos nem akarja eladni... De nem
így történt, könnyen és gyorsan sikerült megvásá-
rolnom.

Megtudtam, hogy éppen le akarták bontani a te-
tõanyagáért, amit szerencsére így sikerült megelõz-
nöm. Amikor aztán kulcsot kaptam, és mint tulaj-
donos az ajtót kinyitottam, döbbentem csak rá a
tennivalókra. Megittuk az áldomást is a pincébe va-
ló belépéskor, mert azt mondják, hogy az fontos, és
hogy az jót jelent. Két-három hónapja már ennek,
és a porta alul-felül, kívül-belül megújult.

A szûken vett környezet is szépült, de csak
amennyire éppen szükséges volt, mert annak
pont az a fontos, hogy csendes, nyugodt hely le-
gyen, ne járjanak arra rendszeresen sem gyalo-
gosan, sem jármûvel. A helyet itt is azért nem
árulom el, mert hívatlan vendéget én sem szíve-
sen látok.

Nem lett belõle palota. Vasvár nem is errõl
lesz nevezetes, de nem is ez volt a cél. A kõmû-

ves is csak úgy fogadta el az igényem szerinti
felújítást, hogy személyét senkinek sem árulom
el, és érezte is, hogy keze nyomát nem is fogják
sokan látni.

Szívesen jártam szinte naponta javítgatni az
épületet, s így télen gyakran elõfordult, hogy
rámsötétedett, és ha már gyertya mellett dolgozni
nem tudtam, hát kiültem hallgatózni a pince elé.

Megmozdult az erdõ. Szarvasok lép-
tei hallatszottak, néha egy-két bika-
agancs koccanását is hallani véltem. Õz
riasztott � jelezte, hogy a vaddisznók is
útra keltek, s a talajlazítási munkálatokat
végzik.

December elején már havazott. Fél
napra fehér lett minden. Még aznap sike-
rült egy kis etetnivalót is kivinni a va-
dásztanyám elé, ahova már délután ki is
mentem.

Erõs szél fújt, így hát duruzsoló kály-
ha mellõl, a kis ablakon át távcsõvel für-
késztem a vadásztanya elõtti tisztást. A
kukoricát cinkék, õszapók, pintyek, szaj-

kók sûrûn látogatták. A szemben lévõ szakadék-
ból hamarosan vörösessárga rókafej bukkant elõ.
Feljebb nem is jött. Csak a kukoricához ingázó
madarakat figyelte. Percekig meg sem
mozdult. Tudtam, arra gondolt, hogyan
kaparinthatná meg legalább egyiküket
vacsorára. A következõ pillanatban vidá-
man elindult a sárga kukoricakupac felé,
mint aki tudja a megoldást. Erre azonban
az összes madár már a környékbeli fák
tetejérõl szemlélte a ravaszdit. Hogy mi-
lyen találó a �ravasz róka� jelzõ, az rög-
tön kiderült! A róka egyenesen a kukori-
cához ment, egy kis mélyedést kapart
magának, és abba belefeküdt. Meg sem
mozdult percekig. Távcsövemen keresz-
tül sokszor már én sem láttam, úgy bele-
olvadt a kukoricába. Várta, hogy a madarak oda-
repüljenek, és akkor aztán megvan a vacsora
egyik fogása. Ez, azonban ma nem jött össze, de
máskor biztosan sikerült már, különben nem pró-
bálkozott volna ezzel a trükkel. Hamarosan éhe-
sen tovább is állt.

A rókáról egy találós kérdés: Hogyan lehet a
leggyorsabban megtalálni a rókalukat? Fel kell
emelni gyorsan a farkát!

Késõbb, szürkületben disznók visongattak �
zajlik a párzás �, majd szarvasok jöttek, szépek,
erõsek, egészségesek. A lövés szóba sem jött,
nem is azért mentem ki.

December 15-én reggel aztán megeredt a hó,
és délre már minden fehér volt. Nem is tudtam ott-
hon maradni. Kalap, kabát, puska, tarisznya, és
már füstölt is a kémény. Amíg meleg lett, a mézes
kökénypálinkából is jócskán kortyolgattam, s a
vaddisznótöpörtyû is fogyott rendesen. Az ablak
elõtt elhelyezkedve vártam türelmesen.

Ismét a róka volt az elsõ, de megsejthetett va-
lamit, mert ahogy jött, úgy el is tûnt. Ahogy sö-
tétedett, egyre sûrûbben kellett törölgetnem az
ablakot, mert nem láttam tisztán. A hó ismét
megeredt, elõször csak aprón, aztán egyre na-
gyobb pelyhekben. Óránként szarvastehenek és
borjúk jöttek a kukoricára kettes, hármas, ötös,
nyolcas rudlikban. Az ablaktól talán húsz méter-
re lehettek. Jöttek, csipegettek és elmentek. Él-
veztem a dolgot, a meleg pincébõl figyelni a téli
zord idõben az élelmet keresõ szarvasokat.

Már éjfél is elmúlt. Talán indulnom kéne...
Aztán éjjel egy óra körül egy fekete folt raj-

zolódott ki a tisztás szélén, ami egyszer csak ket-
té vált. Két jókora disznó körvonalait sejtettem.
Lassan araszoltak a kukorica felé. Távcsövemet
gyorsan megtöröltem, mert alig láttam belõlük
valamit. Mire újra szememhez emeltem, már
csak a hûlt helyük volt ott.

Telt-múlt az idõ, fél három, most már tényleg
indulni kéne. Legszívesebben megvárnám a reg-
gelt, de hát az még nagyon messze van, hisz hét
óra felé fog csak világosodni.

Elindultam. Az erdõn át az autómig a séta
csak percekig tartott az érintetlen hóban. Azon-
ban lépten-nyomon megálltam és gyönyörköd-

tem, ahogy a hóban úszik az erdõ, ahogyan sza-
kad a hó, s így az út sokkal tovább tartott.

Csend van! Igazi Csend! Olyan csend, hogy
hallani lehet, ahogyan egy hópehely földet ér.

Aki nem hiszi, járjon utána!
Micsoda csodálatos éjszaka ez!
Mit tudhatnak azok, akik ilyenkor alusznak?

Kedvem lenne egész éjjel az erdõt járni.
Az autómat alig találom meg. Letakarítom a ha-

vat és hamarosan hazaindulok. Az erdei utat is alig
látni, mert a hóesésben minden egybemosódik.

Hazaérve az utcán jókedvû hangoskodó fiata-
lok élvezik a hóesést. Köszönnék, de még nem
tudom, hogy jó estét vagy jó reggelt kívánjak.
Aztán õk oldják meg a helyzetet. Jó éjszakát! �
kiáltanak rám.

� Hát ez igazán jó éjszaka volt!
Hogy még egy kicsit kint maradhassak, ella-

pátolom az utcán a havat. Ebben legalább egy-
szer most én leszek az elsõ! Rásó Miklós

Vadásztanya született
... avagy halld meg, ahogyan egy hópehely földet ér!



VASVÁRI ÚJSÁG 172007. december 20.

Az öreg Böstör Lala, ahogyan a tanyasiak ne-
vezték a szálfa derekú vén öreget, egyedül élt a
Szikes-tanyán. Kinn a puszta szélén, messze a
falutól. Õrizte a múltból ittfelejtett világot, a két
puli meg õt magát, a mindig böstörködõ vén
csontot. Ezért is hívták a tanyasiak csak Böstör
Lalának. Egy szép napon, tiszta, fagyos szomba-
ton, épp Szenteste délutánján, amikor a tócsavi-
zek már hártyásodtak, egy dzsipp állt meg a Szi-
kes-tanya elõtt. Fiatal, bõrkabátos ember szállt ki
a gépcsodából. Nézelõdött, forgolódott, látszott
rajta, valamit, vagy valakit nagyon szeretne
megtalálni. Böstör Lala meg a konyhaajtó üve-
gén át nézte egy darabig, aztán fölfogta az ajtó
mellett álló csihart, mit lehet tudni mi szándékú
az idegen jövevény, s kiment a tanya bejáratá-
hoz. Addigra azonban a két puli ugyancsak szo-
rította a jövevényt a sövénykertnek. 

� Mi járatban az úr? � kérdezte az öreg Lala
az idegentõl.

� Azt hiszem, eltévedtem. � válaszolta a jö-
vevény.

� Mér hová tartott kend?
� A Piszke-tanyára.
� No fene! Épp oda? � kérdezte határozottan

Böstör Lala, s nézett a szemével szúrósan, valla-
tón, miközben a termetes csihart, ami beillett
volna amúgy kisebb petrencés rúdnak is, a he-
lyes irányba tartotta fél kézzel, csak hogy az
irányt is mutassa, s azt jelezze, hogy biza nem fél
õ a magányban még öregségére se.

� Nem mondaná meg bátyám, hogyan jutok
oda? � kérdezte illemtudóan az idegen. 

� Megmondhatom, de azzal nem sokra
megyen kend, mert a rövidebb utat benõtte a gaz
meg a szederinda, meg mindenféle bokor is talaj
vert rajta. A másik utat meg hiába is magyaráz-
nám, bonyolult, tekervényes, mint a furfangos
gondolat! � összegezte a helyzetet Böstör, majd
maga is meglepõdött, de egy szokatlan mondat
hagyta el az ajkát.

� Gyûjjék be kend, pihenjen meg erre a nagy
ijedtségre, s azután elvezetem, ha visszahoz ez-
zel a ki tudja milyen csodabogár masinával.

� Nem fél tõlem, az ismeretlen idegentõl? �
firtatta a jövevény.

� Nem olyan embernek látszik maga. � vála-
szolta Böstör Lala határozottan, majd a két férfi
besétált a tanyára. Az öreg elõre akarta tessékel-
ni a �vendéget�, de az a konyha elõtt lecövekelt,
s udvariasan elhárította a vendégnek kijáró tessé-
kelést. Csak bátyámuram után. � mondta a jöve-
vény szelíd hangon, majd bemutatkoztak egy-
másnak. Az öreg Böstör csak annyit értett, hogy
valamilyen Gábor. Amúgy is csak a keresztnév
fontos, gondolta, hát nem kérdezett vissza, hogy
milyen Gábor. 

� Kér egy teát? Mos� fõtt. � kínálta a �vendé-
get�, aki bólintott. Aztán halkan szürcsölni kezd-
ték a forró, gõzölgõ fõzetet.

� Van benne egy kis hecsedli is, attól ilyen sa-
vanykás! � magyarázkodott Böstör.

� Jó! � mondta tömören Gábor. Bámultak
maguk elé, majd amikor már terhessé vált a
csend, a �vendég� egy kérdéssel hozakodott elõ.

� Miért hívják azt a tanyát épp Piszke-tanyának?
� Mert a jó öreg gazda, a Pali mindenbe

belepiszkát. Így lett õ Piszke, a tanya meg Pisz-
ke-tanya. Az öreg Piszke hama� meglátta min-
denbe� a lehetõséget. Meglátni, meg elkezdeni
tudta, de a munkát az asszonyra, meg a két fiúra
hagyta. Csak a lehetõség izgatta örök életibe�.
Amikor a dinnye ment, dinnyézett. Amikor a
csemetézés, akkor abba fogott bele, amikor a li-
ba ment abba, amikor meg a tenyésztojás, akkor
tojó hibridek tartásába.

� Legutóbb mi ment?
� Az olajszõkítés, de abba nem fogott bele.

Aszonta, ho� attó� büdös lesz az ember keze. A
gázolajat még a traktorba tõtteni is utáta. A Talpas
Sanyi belefogott, innen nem messze, oszt bele is
bukott. Vagy belebuktatták. Épp úgy járt, mint a
Stadler, vagy mifene. Bele akart az öreg Piszke
fogni még sok mindenbe, de mire az utolsó ötletét
kiötlötte vón, addigra meg elvitte az ördög.

� Az ördög?
� A �hát. Mer ennek a Piszkének vénségire el-

ment a maradék esze is. Valami csitribe bolondút
bele a vásáron, Szögedébe. Az unokája lehetett
vón a csitri. De õ a magáénak akarta, de hisz ér-
ti az úrfi, mit akarok mondani. Na, aztán ez a
leán kiforgatta mindenibû. Mer a mafla Piszke
odahagyta a kedviért a Piszke-tanyát, a megma-
radt gazdaságot, a barackost, a dinnyést, meg
mindent. S világgá ment a �zza a leánna. Aztán
nyoma veszett. Fõszívódott, de ez még a kilenc-
venes évek elejin történt. Azóta nincs hír róla.
Azt beszélik, hogy e�tünt a hortobágyi vásárba�.
Valami menyecske miatt megbicskázták. Azt
bészélik, de senki se tudja az igazat. A fiúk meg
összeszedték amijük vót, s átbútoroztak
Ámerikába. Aztán nekik is nyomuk veszett. 

� Aztán hogyan veszett nyomuk? 
� Tudj� az Isten. Különc lelkek vótak azok is.

Mindig ezeket a bolond, extrém sportokat hajku-
rászták, mint mások a menyecskeszoknyát. Meg-
tehették, vót rá pénzük. Azt hallani bent a faluban,
hogy valami expedícióba odavesztek a hegyekbe.
De hogy hol, meg mikor, azt má senki se tudja.
Aztán maga épp oda, a Piszke-tanyára tart? 

� Oda.
� Miért, épp most Szenteste délutánján?
� Mert az öreg Pirossal akarnék találkozni.
� Az öreg Pirossal, a Piszke vót feleségive�? 
� Miért mondja kend, hogy a volt feleségé-

vel?
� Mer a Piros e�ment, õ is itt hagyott bennün-

ket tanyasiakat. Épp egy hónapja kísértük ki...
� Hová ment el?
� Oda, ahová mindannyiunkat szólítanak

egyszer. De hisz érti maga... 
� Csak nem?...
� ...De fiam. Meghótta magát a Piros. Amikor

mindenkit elveszített maga körül, már csak ön-

maga árnyéka vót. Jött-ment az éjje� nappa�. Az-
tán egy szép napon fölbukott az öreg szederfa
alatt. A kuvaszok meg, ú de csúf e�látván vót �a.

Hát ennyi rende�tetett neki. Amúgy az állato-
kat a szomszéd tanyán élõ pesti úr fogadta be.
Pontosabban az õ lovásza meg mindenese, a Pör-
ge Frici gondozza azokat. Má �elõtte is õ segített
a Pirosnak, aki végrendeletben erre a pesti úrra
hagyta mindenét, aki állítólag az unokaöccse, de
ez má �e másik lap az õ életükbû.... Ne firtassuk!
A Piros meg nyugodjék békibe. De ha meg nem
sértem, árulja má �e, mi végre menne kend min-
denáron arra a tanyára?

� Látni akartam Pirost.
� Pirost? 
� Pirost.
� Aztán tán rokona magának? 
� A nagyanyám. Pontosabban már csak volt... 
� Hogyan?
� Hát úgy, hogy én az egyik fiának, a Péter-

nek a fia vagyok. Amúgy az apám nem ment
Amerikába, csupán az Adriáig jutott. Egy vihar-
ban lelték halálukat, nem messze Portorzstól, vi-
torlázás közben, a bátyjával, a Lacival együtt.
Anyámtól tudom a történetet, aki viszont való-
ban Amerikába ment, s egy autóbalesetben meg-
halt. Most 19 éves vagyok, de még utoljára látni
akartam nagyanyámat. 

� Mi az, hogy utóljára? � kérdezett vissza az
öregember.

� Mert már nekem sincsen sok hátra. Az or-
vosok szerint lehet vagy fél év, esetleg egy...

� Rák?
� Az. A két férfi hosszasan bámult a semmi-

be. Vagy tán olyan pályára tévedtek, ahová
mindketten tartanak. Az öreg Böstör nem kérde-
zett többet, nem firtatott ezen a délutánon már
semmit. Végül csak megszólalt. 

� Hát, a tanyát megmutathatom, ha akarja.
Csak még a karácsonyfára akarnám feltenni a
gyertyákat. Hátha utat talának ide is az angyalok.
Mer� a �jó vóna ebbe a nagy sötétségbe! Ismét
csend lett, csak az öreg matatása hallatszott,
amint keresgélt egy kartondobozban, s egyen-
ként csíptette a fenyõfára a gyertyatartókat a fé-
lig égett, tán még az elõzõ évrõl maradt gyer-
tyákkal. A fa tetejére valami törött csúcsdíszt
biggyesztett. Közben besötétedett. Odakinn fel-
szikráztak a csillagok. A két férfi beült a terepjá-
róba, az öreg Böstör behúzta maga mögött az aj-
tót, de nem zárta be. Kocsiba ültek, elindultak a
Piszke-tanya felé. Hogy mi történt azután? Sen-
ki sem tudja. De se a Piszke tanyára nem érkez-
tek meg, se a Szikes-tanyához nem tértek vissza.
Elnyelte õket a �betlehemi� éjszaka. 

Azt beszélik, hogy a Szikes-tanya öreg eper-
fájára minden évben, így karácsony tájt, tán épp
Szenteste, két bagoly száll. Nem huhognak, csak
gubbasztanak a deres ágon. Mire megszületik a
Messiás, elenyésznek az éjszaka sötétjében. Hol
fehérnek, hol tarkának látják a két baglyot...

� bodorkós �

A Piszke-tanya
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Frei Tamás mûsorát ritkán nézem. Elsõsor-
ban azért, mert amire adásba kerül, vagy már
holt fáradtan esem ágyba, vagy még a munka-
padon � értsd nootbuch � gályázom. Ez persze
szubjektív megközelítés. Mondhatja erre a há-
rom mûszakban gyárban robotoló honfitár-
sam, hogy jó nekem, mert azt csinálhatom és
akkor, amikor ahhoz kedvem van. Ez így eb-
ben a formában nem teljesen igaz, idézhetném
a klasszikus Markos-Nádast, de mindegy.
Nos, ezen a szerdai estén mégis a televízió elé
ültem. Ittam egy teát, és vártam, mit is �üzen�
a Frei-do-CIA...

Nos, ezúttal csalódtam Freiben, mert fej-
ben összeszedett volt, s olyan dolgokat mon-
dott ki, amiken jó lenne legalább pezsgõs va-
csorák után elgondolkodnia azoknak, akik te-
hetnének a magyar valóság jobbításáért. Igen,
a politikusok. Miért épp pezsgõs vacsorát
mondtam? Mert hangulatilag ez illik a tingli-
tangós argentin elemzéshez. Hogy nem mond-
tam még, hogy Frei ezúttal Argentínában járt,
mégpedig Buenos Airesben, a pampák fõváro-
sában? Akkor most mondom.

De menjünk szép sorjában. Frei ezúttal ki-
tûnõ interpretálásban felmondja a hagyomá-
nyos leckét, úgy mint a Budapest-Buenos Ai-
res párhuzamai, mégpedig bemutatva az And-
rási út klasszicizáló arculatát az argentin fõvá-
rossal. Azután Frei az Evita film budapesti
forgatásának direkt párhuzamait tálalja snittel-
ve. Új helyszín következik, jöhet a klasszikus
argentin, a tangó, mégpedig egy budapesti fi-
atalemberrel, aki Argentínába ment, s ott nem
csak megtanult tangózni, de tangó-klubot lét-
rehozva világkupát nyert. Az õ álma, hisz
mindenkinek van egy álma � ezt már Haran-
gozó Teri óta tudjuk �, hogy egyszer, a közel-
távoli idõben Budapesten is ilyen klubot nyit,
ahol az emberek kötetlenül, akár az a 70 éves
úr ott Buenos Airesben, a tánc, a tangó, a ba-
rátkozás, a nyitott közösség élményéért járnak
majd be abba a bizonyos táncklubba. Vágy-
álom, mondja erre az átlag magyar, s vélhetõ-
en igaza is van. Ám Frei nyomról-nyomra ha-
lad. Argentinában sikeres magyar bankvezetõ,
magyar üzletember, USA-Hungary házaspár
szólal meg, elevenedik meg történetük. Utób-
bi történet a �90-es évek rendszerváltó Buda-
pestjén kezdõdött. Nos, az elegáns, a belsõépí-
tész férj által berendezett hatalmas argentin la-
kásban indul (hazai fogalmaink szerint felér
egy kisebb palotával), vagy inkább kezdõdik
az igazság pillanata, a nagy bumm, a nagy
krach lejtmenetének bemutatása. 

Az Amerikai Egyesült Államokból a ki-
lencvenes években ezért jöttek a világ minden
részébõl Budapestre a nyugati befektetõk és a
magukat megvalósítani, kiteljesíteni vágyó fi-

atal nyugati tehetségek, mert Budapest roppant
olcsó volt a dollár és az euró árfolyamához ké-
pest (lásd gyenge magyar forint) � mondja ki
az amerikai-magyar házaspár két szereplõje,
férj és feleség. Majd Magyarország elkezdett
privatizálni, a semmibõl pénzt csinálni, s in-
nentõl azóta nincsen megállás. Miben nincsen
megállás? Abban a folyamatban, amit a meg-
szólaltatottak így összegeznek címszavakban:
Argentinára rászabadították a globális gazda-
ságot, amely tönkretette az addig prosperáló
vállalkozásokat Az óriásira duzzasztott állami
költségvetési hiány pedig egy idõ után agyon-
nyomta, összeroppantotta az addig keményen
diktatórikusan, rendõrattakkal kézben tartott
országot. Az emberek a pénzüket a bankba tet-
ték dollárban, majd amikor a krach bekövetke-
zett, a bankok csõdbe mentek, pontosabban a
külföldi tõke kiszippantotta a befektetett ösz-
szegeket, az argentinoknak pedig ottmaradt a
deficit. A kötvényeiket, a megtakarításaikat
bottal üthették, legfeljebb bankkonszolidáció
keretében pezóban fizetgettek vissza valamics-
két. Hát, ennyit a bankgaranciáról. A bankot
azóta is öles vasrácsok védik, épp úgy, mint a
reneszánsz Itáliában az egykori családi oligar-
chák erõdszerû bankpalotáinak ablakait. Az
emberek napjainkban is kopogtatnak ezeken a
rácsokon, de bebocsátást nem nyernek elve-
szett megtakarításaik rendezésére. A gyárak
pedig csüdbe mentek, amit azután � ez egész
Argentinára jellemzõ napjainkban � bagóért,
pontosan tized és egyharmad árért lehet meg-
szerezni, megvenni, hisz a dollár, az euro vál-
tóértéke magas. Hát jönnek is a külföldiek.
Mert Buenos Aires olcsó és élhetõ város. Ha-
zai viszonylatban mérve úgy egyharmadába
kerül ott az élet, a megélhetés, az ingatlan, és
így tovább. És nyitottak, kedvesek, délies tem-
peramentumúak az emberek, no és kitûnõ a vá-
ros éghajlata, klímája. 

Hogy miért mondta el ezt a történetet Frei?
Mert a mûsor a populista politikára volt fel-
fûzve. Ugyanis a hatalmas állami deficitet ter-
melõ ország politikusai minden választáson
egymásra licitáltak, hogy majd most, és õk, és
csak neked tisztelt választó, mint politikusok,
megoldjuk a gondjaidat, csak szavazz ránk, s
attól minden megoldódik egycsapásra. A po-
pulista politika, az elodázott reformok, a rend-
be nem szedett állami költségvetés, a növekvõ
deficit pedig csõdbe vitte egész Argentínát.
Hogy mit tanultak meg akkor az emberek?
Hát megtanultak túlélni. Nem költeni, nem
menni a bevásárlóközpontokba, nem menni
kávéházakba, hanem megtanultak otthon ma-
radni, és hiszik nem hiszik, a felesleges költe-
kezés nélkül sikerült a családoknak egyhar-
mad pénzbõl élni. (Nincs az a kevés, és nincs

az a sok... A filmet nézve szinte hallom nagy-
anyám hajdani intelmét.) Frei egymás után
mondja ki a nagy tutit: Magyarország is borot-
vaélen táncol, táncolt tavaly õsszel. Akkor,
amikor tavaly a zavargások Budapesten is fel-
ütötték a fejüket, miként hajdan Buenos Ai-
resben, bennünket is megérintett a krach-nak a
szele. Állítólag � mondja Frei �, ettõl a pénz-
ügyi-politikai összeomlástól valójában csak
uniós tagságunk mentett meg. S Frei bemutat-
ja, ha csak érintõlegesen is, a valóság argentin
(?magyar?) elemeit. A populista politikát, azt
az országot, azt az Argentínát, amely mérhe-
tetlenül meggazdagodottakra és elemi min-
dennapi életnívó alá süllyedtekre szakadt szét.
A két ország párhuzamai ott kísértenek a film-
ben. A 15 milliós argentin fõvárosban 1 millió
az iskolakerülõ gyerek, akiknek soha nem lesz
módja a felkapaszkodásra, hisz még egyszerû
szakmunkás sem lesz belõlük. 

Mindettõl függetlenül, most mégis oda,
Buenos Airesbe tart a világ jelentõs része, ott
kívánja megcsinálni a szerencséjét, pontosan
azért, mert lassan azért talpra áll Argentína, s
mivel élhetõ és olcsó ott az élet, a tehetséges,
szorgalmas ember megtalálja a számítását.
Lehet gyárat, csõdbe ment üzemet, házat, pa-
lotát venni bagóért. Épp úgy, mint nálunk a
rendszerváltás idején. Jönnek is a 20�30 év
körüli fiatalok. Közöttük akad olyan is, aki
csak azért ruccan át hozzájuk Közép-Európá-
ból, hogy átvészelje a hazai, hideg kontinentá-
lis telet, majd visszatér az európai vagy éppen
budapesti tavaszba, széphazánkba, idehagyott,
közben bérbe adott otthonába, épp úgy, mint a
vándorfecske.

Tanulság? A populista politikáért, az egy-
mással szót érteni nem tudó politikusok über
Lozungjáért nagy árat kell (kellett Argentíná-
nak) fizetnie. A vége összeomlás lett. Ezért jó
lenne, ha honi politikusaink mindebbõl okul-
nának, és abbahagynák kisded játékukat, a
csak azért is keresztbe szavazást, s helyette
végre az ész hangjára hallgatva nyomnák meg
azt a bizonyos gombot akkor, amikor tudják,
hogy bizonyos lépések elkerülhetetlenek.
Mert ha jön a pénzügyi (z)ûr, óriási állami de-
ficit nyomán a krach, nincs az a karhatalom,
rendõri attak, ami visszatartaná a feldühödött,
mindenükbõl kiforgatott embereket. 

Hát ennyi fért bele Frei Tamás argentin
tingli-tangójába. A filmet látva nem kizárt,
hogy Argentínával kapcsolatban kizárólag a
politikai tingli-tangóra, argentin és magyar
tingli-tanglóra gondolunk. Félõ azonban, hogy
az ország színe virága nem látta Frei didaktikus
tanmeséjét. Kár, kár, nagy kár lehet... ha egy-
szer... és akkor, mint láttuk, nincs hahaha.

� bodorkós �

TV-jegyzet

Tingli-tangó Frei módra
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Ungnak és Tiszának...
November közepén � más megyei képvise-

lõvel együtt � Kárpátalján járt lapunk szer-
kesztõje Tausz István. Impresszióit verses ké-
peslap formájában próbálja meg visszaadni.

A magyar ajkú Szelmencet 1944 óta � a fa-
lu közepén kettészeli � a (Szovjet) Ukrán �
(Cseh) Szlovák határ, elvágva egymástól a ro-
konokat. A Trianonban megírt � s már több
mint hat évtizede játszott közép-európai ab-

szurd szomorújáték újabb felvonásának kez-
detét napjainkban � a shengeni vasfüggöny le-
gördülése hozza meg. A megosztottságot kife-
jezõ, egymástól néhány méternyire felállított
kettévágott székelykapu fájdalmas kérdõjel-
ként markol szívünkbe.

Ungnak és Tiszának
Sebes a járása,
Mint konok szívünknek
Szilaj sodorása.
Szilaj sodorása
Ungnak és Tiszának
Arcunkra rótt jele
Õsi kopjafának.

Vereckénél susog
Rengeteg nagy erdõ.
Lovasoknak árnya
Az egekig felnõ.
Az egekig felnõ,
Sûrû sötét felhõ.
Eleink porából
Támad bíbor esõ.

Munkács szép várának
Kövei peregnek.
Zrínyi Ilonának
Könnyûi erednek.
Könnyûi erednek,
Sárral keverednek.
Valahol titokban
Zászlókat temetnek.

Csillaglátó táltos,
Forrósítsd a vérem.
Ne hagyd elszunnyadni,
Acélozd meg hitem.
Acélozd meg hitem,
Én egyetlen kincsem,
Amit nem vehet el
Semmiféle isten.

Tárczy Andor (Ungvár)

Ungnak és Tiszának

Ungnak és Tiszának
Örök a járása.
Mint konok szívünknek
Szilaj lobogása.
Szilaj sodorása
Ungnak és Tiszának.
Õrzõi vagyunk még
Ezeréves lángnak.

A Szent István és Szent László elsõ kirá-
lyaink által épített, besenyõk, tatárok, törökök
által hasztalan vívott Munkács várának ura
volt Hunyadi János, késõbb Bethlen Gábor, és
Rákóczi György erdélyi fejedelem. 1686-ban
Caprara osztrák tábornok ostromolta, Zrínyi

Ilona azonban hajthatatlan maradt, hét hóna-
pon át sikeresen védte. 1704-ben II. Rákóczi
Ferenc foglalta vissza, amely a szabadságharc
végéig a kezén maradt.

1782-ben a várat börtönné alakították, itt
tartották fogva a Martinovics-féle mozgalom

42 résztvevõjét, köz-
tük Kazinczy Feren-
cet. 1847-ben járt itt
Szendrey Júliával
Petõfi Sándor. Az I.
világháború után a
várat a csehek ka-
szárnyaként használ-
ták, a szovjet idõk-
ben traktoros iskolát
alakítottak ki benne.
Napjaikban az anya-
országbéliek hatha-
tós támogatásával új-
ra régi fényében fo-
gadhatja a látogatóit,
kik áhítattal járkál-
nak Rákóczi és Petõ-
fi emlékére berende-
zett termeiben. A vár

fokán bronzba öntve vigyázza a Latorca völ-
gyét és � a magyarok bejövetelének � vidékét
a hõs Zrínyi Ilona gyermekével, a késõbbi
�Nagyságos Fejedelemmel�.
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Kovács Vilmos

Verecke
(Részlet)

Ez hát a hon... Ez irdatlan
hegyek közé szorult katlan.
S az út... Kígyó vedlett bõre.
Hány népet vitt temetõre.
S hozott engem, ezer éve,
Árpád török szava, vére
bélyegével homlokomon...
Szerzett ellen, vesztett rokon
átka hull rám, mint a rontás.
Perli-e még ezt hont más?

Fenyõ sussan, lombja lebben:
besenyõ-nyíl a mellemben,
szakadékok; szakadt sebek,
útpor-felleg: megy a sereg,
elmegy, s engem hagynak sírnak...
Ágyékomból most fák nyílnak,
fényes szemem kivirágzik,
szájam havas vihart habzik...

A Vereckei-szoros emlékmûvét félig vissza-
bontva találtuk, mert a köveket elhordták vala-
kik. Koszorúnkat sûrû hóesés közepette helyez-
tük el a torzón, miután elénekeltük a Himnuszt.

Szolyva

�A sírt, hol nemzet süllyed el,
népek veszik körül...�

(Vörösmarty Mihály)

1944 õszén a bevonuló szov-
jet belügyisek bosszúra szomjaz-
va a magyarok és a németek ál-
tal is lakott településrõl az
összes 18�50 év közötti férfit ös-
szeszedték és a Szolyván kiala-
kított gyûjtõlágerbe zárták. 30
ezren haltak bele az embertelen

Kölcsey Ferenc

Huszt
Bús düledékeiden, Husztnak romvára megállék;
Csend vala, felleg alól szállt fel az éjjeli hold.
Szél kele most, mint sír szele kél; s a csarnok elontott
Oszlopi közt lebegõ rémalak inte felém.
És mond: Honfi, mit ér epedõ kebel e romok ormán?
Régi kor árnya felé visszamerengni mit ér?
Messze jövendõvel komolyan vess öszve jelenkort;
Hass, alkoss, gyarapíts: s a haza fényre derûl!

bánásmódba, a körülmé-
nyekbe, a járványos be-
tegségekbe, a kivégzé-
sekbe. 1944 õsze így vált
a kárpátaljai magyarok
holokausztjává, Szolyvát
pedig a koncentrációs tá-
borba zárt foglyok szen-
vedése magyar golgotá-
vá avatta. Az emlékpark
siratófalánál elhelyeztük
a megyei közgyûlés ko-
szorúját.

Tiszaújlak határában
a turulmadaras emlékmû
az 1703. július 16-i elsõ
gyõztes kuruc csatára
emlékezet. Az emlékmû-
vet 1906-ban avatták, az
oroszok 1945-ben lerom-
bolták. Összefogással
1989-ben eredeti állapo-
tában helyreállították,
azóta a magyarság fontos
zarándokhelye.

Báró Perényi Zsig-
mond Ugocsa vármegye
fõispánja volt, 1849-ben
a szabadságharc vértanú-
ja lett. Kastélyában ma-
gyar tannyelvû gimnázi-
uma mûködött, most iro-
daházként hasznosítják.
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X. Jubileumi
Népdalos Fesztivál

Tíz éve indult útjára a vasvári népdalos
fesztivál. Idén, a jubileumi rendezvényen re-
kord részvevõvel, még Indiából is érkeztek a
fellépõ versenyzõk. A 250 dalos 54 nevezést
adott le, a zsûri pedig 4 korcsoportba osztva
hallgatta õket. A hagyományos, autentikus
lnekléstõl a már-már modern hangvételû elõ-
adásmódig mindenféle stílust hallhattunk.

S egy nem mindennapi �szomszédolásnak�
is tanúi lehettünk. Kud Soko India l, Szerbiá-
ból érkezett - dzerelmi dalokat énekelt, énekes
csoportjuk indult a 11�14 éves korosztályban,
táncosaik pedig az esti gálán léptek fel, a díj-
kiosztó ünnepséget követõen. Elõtte a gálán a
Kalinkó énekelt.

A zsûri � bármennyire közhely � nagyon ne-
héz és kimerítõ munkát végzett, bár a népdalo-
kat a közönséggel együtt, nagyon élvezték. 

Néhány villanás szerû �számadat�: a Zsûri
tagjai voltak: Sebõk Lívia népdalénekes, a lenti
Ádám Jenõ Zeneiskola népzene tanára, Farkas
Anikó zenetanár, népzenész, Horváth Károly a
népmûvészet ifjú mestere, népzenész.

A magyar csoportok 14 felkészítõhöz tar-
toztak, akik mindegyike kapott díjat kitartó,
színvonalas szakmai munkáért. A legtávolabbi
település Pálháza volt, kifejezetten a X. jubile-
umra érkeztek Vasvárra, az idei esztendõben
nagy csoporttal, ahogyan Gyenesdiásról is.

A zsûri szakvéleménye, hogy a 15 év fölöt-
ti és felnõtt korosztályok csoportjai jelentõs
fejlõdésen estek át az elmúlt években, s ebben
nagy érdemeket szerzett a vasvári fesztivál is.
E csoportok ma már nemzetközi színvonalon
énekelnek.

Ágota

A huszti vár 150 m magas kúp
alakú hegycsúcson épült, mely fél
órás túrával mászható meg. Mátyás
király, majd a Perényiek birtokolták,
késõbb a kuruc felkelés fontos köz-
pontjává vált.

1776-ban villám csapott a lõportoronyba, s
a tûzvész elpusztította. Ekkorra már elvesztet-
te stratégiai jelentõségét, nem is került sor a
felújítására.

A Keleti-Kárpátok � Máramaros

Felsõkalocsa ruszin település az 1500�1700
méter magas hegyek völgyében. Fából építkez-
nek, fél évre önellátásra vannak berendezkedve.

Az ablak közelébe rakják a tûzifát, így hetekig ki
sem kell mozdulni, ha nagy a hó. Villanyon kívül
más közmû nincs. Itt van a híres szinevéri tó.

Csetfalva híres fa-
templomát a 2001-es
árvíz szinte elpusztítot-
ta, ám ennek nyomai
már alig láthatóak. Ha-
zánk mellett az ukrán
kormány is segítséget
nyújtott újjáépítéséhez.
Az õsi kazettás meny-
nyezet alatt büszkén fe-
szül nemzeti lobogónk.



újabb büntetõhöz jutott a Vasvár, a Komárom
17-es számú játékosa, Thiesz Panna pedig
begyûjti második 2 perces büntetését is.
Elena azonban kihagyja a 7-est. A 29. perc-
ben Szondi Noémi is 2 perces büntetést kap.

Itt kell megjegyezni, hogy ritkán látott ki-
tûnõ bírói teljesítményt élvezhetett a közön-
ség. A szurkolók nem véletlenül, többször is
rigmusban örökítették meg ezt a jó teljesít-
ményt: Jók a bírók! Jók a bírók! � hangzott di-

cséretük. Valóban jók voltak. A félidõ lefújása
elõtt Golovko a komáromi kapu bal alsó sar-
kába � a védelmi fal takarásában � amolyan
�Leás� gólt lõtt, �fû� alatt (16:11). Középkez-
dés után a Komárom beállította a 16:12-es fél-
idei eredményt. A vendégeknél a 3-as Vida
Ingrid vitte a prímet, mellette Kovács Ingrid,
Koncz és Rózsa Orsolya, Preisz Nelli próbál-
ta egalizálni a Vasvár kitartó, kemény játékát,
amely a félidõ végére 4 gólos hazai vezetést
eredményezett (16:12).

Szünetben a szurkolók feltették a költõi
kérdést: Elég lesz-e a 4-gólos vezetés? Ki sem
merték mondani azt, ami tudat alatt ott bujkált
mindenkiben. A Vasvár ugyanis találkozóinak
többségét 4�6 gólos vezetés birtokában épp a
második félidõ hajrájában nyújtott gyenge tel-
jesítményének köszönhetõen bukta el. No de
ne szaladjunk elõre.
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Rectec-Vasvár � Komárom 36:28 (16:12)
Nõi kézilabda NB I/B, Vasvár, december 8.
VASVÁR:
3 Matetits Gabriella 1
4 Szakonyi Mónika 2
13 Elena Golovko 5 
6 Szondy Noémi 
7 Szondy Kitti 2
15 Zsohár Mónika13
14 Major Andrea 6
1 Vizvári Tímea kapus
9 Utasi Ágota 2
16 Szabó Hedvig kapus
21 Kollár Éva
Edzõ: Fancsali Ferenc
KOMÁROM:
12 Szekeres Beatrix
1 Gáborfalvi Alexandra 
3 Vida Ingrid 13
5 Kovács Tímea 5
7 Koncz Andrea 2
8 Rózsa Orsolya 3
9 Csõre Szabina 1
11 Kosik Adél 
14 Zakor Kitti 1 
15 Preisz Nelli 3
16 Suszter Annamária kapus
17 Thiesz Panna 
2 Pohlmüller Nóra 
Edzõ: Csordás Árpád

Elsõ félidõ

A Vasvár az õszi forduló utolsó találkozó-
ján a Komárom együttesét fogadta. A hazaiak
az õszi szezonban nyújtott gyenge teljesítmé-
nyüket akarták feledtetni, ezért a mérkõzés
elõtt a csapat háza táján csak a gyõzelmet tar-
tották elfogadható eredménynek. A szombat
esti fellépést a Komárom a 6. helyen állók
nyugalmával várta. Tehette, hisz az utóbbi
hetekben a Vasvár két biztosnak látszó gyõ-
zelmet is kiengedett kezébõl az utolsó 5�10
perces rossz koncentrálásának köszönhetõen.
Ebbe a hibába most nem akartak beleesni a
vasvári játékosok, ezért elsõsorban védelmü-
ket erõsítve igyekeztek huszáros rajtot venni,
ám a találkozó kezdetén meggyõzõ fölényt
nem sikerült kiharcolniuk. A 10. percben a
Rectec-Vasvár csupán 2 gólos, vezetést köny-
velhetett el. Ekkor az eredményjelzõ tábla
6:4-es állást mutatott, bár tegyük hozzá, kis
szerencsével ez akár 9:6-ra is alakulhatott
volna. De nem alakult. A hazaiak a szeren-
csével hadilábon álltak. Utasi, Zsohár és
Szondy Kitti ziccerig jutott, ám gól helyett 3
szikrázó kapufát lõttek. Fancsali Ferenc edzõ
be is kiáltott: Lányok, nincsen tartalék ka-
punk! Lassan, vontatottan csikorgott a gépe-
zet mindkét oldalon. Azért a hazaiak egy lé-
péssel elõbbre jutottak, s a 12. percben

Zsohár fordulásból lõtt parádés gólt, majd
Elena Golovko talált be (7:4), igaz elõtte 3
�tekézõ mozdulata� és rossz indításai is bor-
zolták a hazai kedélyeket. Ám ez sem szegte
kedvét sem a szurkolóknak, sem a csapatnak.
A Komárom kitûnõ emberfogással, masszív
védekezéssel próbálta elejét venni a nagyobb
arányú vasvári vezetésnek. Ez részben sike-
rült is, hisz Elena góljára a vendégek kettõvel
válaszoltak (7:6). Ám két perc múlva (14�
24�) már ismét helyreállt a rend, s 8:6-os ve-
zetésnek örülhettek a hazai szurkolók, akik
példásan, lelkesen biztatták kedvenceiket,
akik ezt a tõkét igyekeztek gólra váltani.
Igyekezetben nem volt hiány, ám a védelmi
fal elõtti hazai határozottságból, eredményes-
ségbõl már igen. Az utolsó pillanatban min-
dig közbejött egy-egy pontatlanság, majd a
védelmi falat sikerült középen is feltörni.
Elena egy testcsellel középen tisztára játszot-
ta magát, befordult, ám a ziccer kimaradt.
Ugyanezt a mozdulatsort egy perc múlva

megismételte Golovko, a lerántásért járó 7-
est Zsohár könyörtelenül értékesítette (8:6).
Vastaps a hazai szurkolóknál, tanácstalanság
az ellenfél soraiban. A Komárom idõkéréssel
akarta elejét venni a Vasvár nagyobb arányú
vezetésének, ám ez nem sikerült. A 22. perc-
ben (12:9), a 23. percben (13:9), Zsohár Mó-
ni sistergõ büntetõivel szemben tehetetlen a
vendégek kapusa. A 24. percben a 17-es szá-
mú komáromi játékos 2 perc büntetõt érõ
megmozdulását csak Zsohár díjazta, aki ezt a
büntetõt is bedobta (14:9), majd egy perc
múlva �Lena� keze is elsült(15:9), az ellentá-
madásnál a hazai kapuban Hédi remekelt,
majd Zsohárt rántották le, a büntetõt Elena
könyörtelenül a bal alsó sarokba vágta. Ám
nem jutott idõ örülni, a középkezdést követõ-
en a Komárom is megmutatta, hogy mégsem
véletlen a tabellán a 6. helyük. A 28. percben

Megszakadt a rossz sorozat
Magabiztos játékkal nyertek kézilabdás lányaink
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Második félidõ

A Rectec-Vasvár a második félidõt 27 má-
sodperces hátránnyal kezdte, az elsõ támadást a
hazaiak és a vendégek is elkapkodták, ám a 21-
es számú vasvári játékos, Kollár Éva a középen
szétnyíló védõfal között parádés gólt lõtt. Zú-
gott a vastaps, ám örömük rövid ideig tartott,
mivel a jó szemû bírók kiszúrták Zsohár takti-
kus közbelépését, és 2 percre pihenni küldték a
hazaiak kitûnõségét. A Komárom rögvest élt a
felkínált lehetõséggel (17:13), ám Kollár Éva
elkapta a �fonalat�, a résnyire szétnyíló védel-
mi falon át újabb gólt szerzett (18:13). A Ko-
márom mégsem adta fel, ám erejébõl csupán
arra futotta, hogy a vasvári gólokra egy-egy
góllal válaszoljon. Elsõsorban Vida Ingrid volt
eredményes, míg a Vasvárnál Kollár Éva pará-
dés 10 perce jelezte, ezen az estén nem csak
egy, de akár két karmesterrel is kitûnõ össz-
hangzattant produkál a vasvári �zenekar�. A
Hegyhát szívében mindenki szíve egy ritmusra
dobbant. A hazai szurkolók, a Rectec-Vasvár
játékosai egy emberként óhajtották, akarták a
régen várt gyõzelmet.

Nyolc perc elteltével a közönség Kollár
Évától 5 gólt láthatott (22:15), plusz Zsohártól
egy elementáris erejû hetest (22:16), miután a
bírók nem díjazták azt a megmozdulást,
amelyben Kollárt valósággal elkaszálták. A
vendégek 17-esét, Thiesz Pannát végképp ki-
állították. A parádés második félidõ elejei já-
tékot a publikum vastapssal jutalmazta, a csar-
nokban karácsonyi volt a hangulat, mindenki
ünnepelt, szóltak, dübörögnek a dobok. A ki-
tûnõ teljesítményre a második félidõben beállt
Vizvári Tímea védései tették fel a koronát.

Gyors egymásutánban két ziccert is fogott
a Hegyhát kitûnõsége. E parádés megmozdu-
lások még jobban tûzbe hozták az addig sem
bóbiskoló hazai közönséget.

A 14. percben egy parádés komáromi ejtést
(24:19), majd egy Elena és egy Zsohár alakítást
láthattunk, utóbbi játékával az õrületbe kerget-
te a komáromi védõket a bal szélen (26:19), ám
egy pillanatig nem volt pihenõ. Erre a kihívás-
ra a Komárom két góllal válaszolt (26:20). Ez
is mutatta, a találkozó még nem lefutott. Aho-
gyan a félidõ elsõ tíz percét Kollár Évi hozta
100%-osra, úgy a következõ 10 percben Zsohár
Móni remekelt. Ezen az estén tarthatatlannak
bizonyult. Egyszerûen jó volt nézni a fáradha-
tatlan, minden idegszálával góllövésre kon-
centráló hazai 15-ös játékát. Ez a két tényezõ a
Vasvár játékára megnyugtatóan hatott. A két
klasszis teljesítménytõl Elena sem akart elma-
radni, ezért a 18. percben két góllal feledtette
addigi összes átadási, játékszervezési hibáját.
Az eredményjelzõ 29:12-es állást mutatott. S
még nem volt vége. Jött Szakonyi Mónika. A
komáromi védõk úgy gondolták, fellélegezhet-
nek. Tévednek. A vasvári 4-es lekopírozza
Zsohár addigi megmozdulásait, s a bal szélen
erõszakos megmozdulásai, befordulásai újabb
vasvári gólokat eredményeztek. A 25. percben

34:27-es állásnál már mindenki ünnepelt, az
egész csarnok �úszott� a boldogságban, amit
Vizvári Timi parádés védései csak fokoztak. A
26. percben 35:27, majd Elena-gól, újabb pará-
dés Vizvári-védés, egy-egy gól mindkét olda-
lon (36:28), s vége. Vastaps, a közönség egy
emberként óhajtotta keblére ölelni a hazai játé-
kosokat. Zúgott a vastaps. Gyertek ide! Gyer-
tek ide! � éljenezték a játékosokat, akik elszok-
tak már a gyõzelem mámorától. Végül a
Rectec-Vasvár gyõztes csapata kiment lepa-
csizni a B-középhez.

Vélemények

Csordás Árpád, a Komárom edzõje:
Gratulálok. Nem is értem, hogyan állhat ez a
csapat az utolsó elõtti helyen. Bárhogyan is
van, egy biztos. Nekünk nem megy a Vasvár
ellen. Az utóbbi 4 találkozó mindegyikén ve-
reséget szenvedtünk. A bajnokságban, a kupá-
ban is. Majd tavasszal hazai környezetben
próbálunk revánsot venni, s javítani a szá-
munkra mindenképpen rossz mérlegen, mert
nem elégszünk meg a jelenlegi 6. helyünkkel.

Fancsali Ferenc a Rectec-Vasvár VSE
edzõje: Végre nyertünk, s az történt a pályán,
amit mi akartunk. Ráadásul ritkán látható kitûnõ
játékvezetés mellett zajlott az összecsapás. Tel-
jesítményünk most sem volt hibátlan, sõt. Ha
kritikusan szemlélem a történteket, akkor azt
kell mondjam, hogy rosszul játszottunk, viszont
nyertünk. Míg az utóbbi találkozókon ez általá-
ban fordítva történt. Jól játszottunk, hajtottunk,
ám a végére elfogyott az elõny, és vagy veresé-
get szenvedtünk, vagy döntetlent játszottunk,
épp a Tanárképzõvel. Nos nem hibátlan a telje-
sítményünk, ezen a találkozón a jó védekezés-
nek köszönhetõen sikerült végre nem elbuknunk
a találkozót. Ugyanis az utóbbi három mérkõzé-
sünket nem az ellenfél nyerte meg, hanem mi
veszítettük el, illetve hoztunk döntetlenre egy
nyerhetõ meccset.

Nagy Ferenc, Rectec-Vasvár VSE kézi-
labdaszakosztály vezetõje: Végre nyertünk.
Ezzel a gyõzelemmel sikerült némileg törlesz-
teni abból az adósságból, amivel kitartó törzs-
szurkolóinknak tartozunk. Ezzel a gyõztes
mérkõzéssel és az érte járó 3 ponttal egy ki-
csinyke karácsonyi ajándékot a szurkolók és a
szakosztály képzeletbeli fája alá csempészni.
Néhányszor azonban leizzadtam. Mit mond-
jak? Remélem tavasszal a szerencse is mel-
lénk szegõdik. Bár ismert sportközhely, hogy
szerencséje csak a jobbik csapatnak van, s
ezért tenni kell, mégpedig többet, mint az ed-
digi õszi találkozókon, sõt gürizni kell, ha úgy
tetszik, fel kell szántani a pályát mindenkinek.
A szurkolóknak, támogatóinknak, a város ve-
zetésének, és mindenkinek, aki segítette mun-
kánkat, áldott, békés karácsonyt kívánok!
Halvány õszi teljesítmény után szép tavaszt
remélünk. Ám ahhoz sokat kell erõsödnünk.
Játékfelfogásban, mentálisan, taktikai felvér-
tezettségben egyaránt.

� Bodorkós �

Kosárlabda
2007. november 30.
Vasvári KSE � Pepsi 49:83 (8:11, 20:27,

15:23, 6:22)
Vasvári KSE: Ikervári A. (18/9), Kulcsár

A. (5/3), Szilvágyi Zs. (5/3), Dóka B. (7), Kál-
di Z. (4). Csere: Soós D. (-), Halmosi T. (2),
Horváth D. (5/3), Szilvágyi I. (3/+), Bazsó A.
(-), Borsos N. (-). Edzõ: Somogyi Tibor.

A Pepsi legjobb dobói: Szabó P. (35/9),
Szekeres P. (20/3)

2007. december 3.
West-Side � Vasvári KSE 75:37 (29:6,

27:11, 9:6, 10:14)
Vasvári KSE: Ikervári A. (-), Kulcsár A. (-),

Szilvágyi Zs. (-), Dóka B. (16), Stefanics B. (-).
Csere: Káldi Z. (-), Soós D. (-), Halmosi T. (-),
Szilvágyi I. (11/3). Edzõ: Somogyi Tibor.

A West-Side legjobb dobói: Németh Á.
(18/6), Simon S. (20/9), Gájer J. (18)

2007. december 7.
East-Side � Vasvári KSE 64:59 (15:16,

17:7, 17:15, 15:21)
Vasvári KSE: Ikervári A. (11/3), Kulcsár

A. (8/6), Szilvágyi Zs. (6), Szilvágyi I. (6/3),
Dóka B. (22/3). Csere: Káldi Z. (4), Soós D. (-),
Bazsó A. (-), Stefanics B. (2). Edzõ: Somogyi
Tibor.

Az East-Side legjobb dobói: Török P.
(24/3), Hende L. (15/3), Janzsó Z. (12)

Szilveszter-kupa
Teremlabdarúgó-torna

december 28�30.

A Szilveszter Vándorkupa nyolcadik alka-
lommal kerül megrendezésre Vasváron.

Ebbõl az alkalomból várjuk az amatõr és pro-
fi labdarúgókat, valamint a mérkõzésekre látoga-
tó sportszeretõ közönséget.

A rendezvény célja egy újabb színvonalas
sportesemény biztosítása. Ezúton kívánunk a
résztvevõ csapatoknak kitartást, lelkesedést, sike-
res szereplést, a közönségnek pedig jó szurkolást.

A torna programja:
28-án 15 órától csoportmérkõzések
29-én 8�20 óráig csoportmérkõzések
30-án 8 órától csoportmérkõzések, délután U10-

es korosztály labdarúgó-bemutatója, 18 órától nõi
labdarúgó-mérkõzés a hegyháti lányok és Szentpé-
terfa csapata között. 19 órától helyosztó mérkõzések
és döntõk, végül végeredmény-hirdetés.

Belépõdíj:
� felnõtt � 500 Ft � diák-nyugdíjas: 300 Ft
A belépõdíjból, valamint a tombolából be-

folyt összeget a VVSE labdarúgószakosztálya tá-
mogatására ajánlják fel a szervezõk.

További információk: 06-30/277-5901
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Bejelentkezés: Kiss Alexandra
Tel.:06-30/616-05-23

Cím: Vasvár, Köztársaság tér 4.

Professzionális, teljes körû
arckezelések Gigi kozmetikumokkal

fiataloknak
és idõsebb vendégeknek egyaránt.

Szeretettel várom igényes
és kulturált környezetben.

Minden kedves vendégemnek boldog
karácsonyt és újesztendõt kívánok!

Gigi Szépségszalon
VASVÁR

Vasvári Újság
A VASVÁRI ÖNKORMÁNYZAT LAPJA
Kiadó: Polgármesteri Hivatal, Vasvár

Felelõs kiadó: Dr. Ódor Ildikó jegyzõ
Felelõs szerkesztõ: BODORKÓS ANDRÁS

Szerkesztõségi munkatársak:
Baán Erika, Dóka Balázs, Halmosi Tamás,

Laki László, Pogács Mónika,
Sejberné Szabó Mariann, Szabó Zoltán,

Tausz István, Unger József

Készült: LINEA NYOMDA SZOMBATHELY

ISSN 1216-0377

ELADÓ LAKÁSOK ÉS GARÁZSOK
Vasváron a Béri-Balogh Ádám u. 7. sz. alatt lévõ
társasházban lakások és garázsok még eladók.

Lakásárak: A/3. 58 m2 13.418.790 Ft
A/4. 45 m2 10.489.710 Ft
B/3. 54 m2 12.508.650 Ft
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Garázsárak:
14,34�15,12 m2

1.847.280 Ft � 1.947.840 Ft

TERMÉSZETESENTERMÉSZETESEN
KARÁCSONYRAKARÁCSONYRA

Méhészeti termékekbõl, különleges
mézekbõl, viaszgyertyákból

összeállított egyedi hangulatú
ajándékcsomagok, díszdobozok

rendelhetõk az ünnepekre.

A választék megtekinthetõ, valamint
megrendelhetõ

az Újságos pavilonban,
a www.mezbolt.hu honlapon és

a 06-30/25-85-155-ös telefonszámon.

Várjuk megrendelését!
Fukszberger Méhészet

Karácsony ünnepén és az új évben
adjon az Isten igaz szeretetet,

békességet, egészséget minden kedves
Vásárlónknak és Családjának!

Boltunkban minõségi áru kínálunk, ajándé-
kozza meg szeretteit karácsonyra!
AJÁNLATUNK:

� ágynemû-garnitúrák: pamut, flanel,
krepp minõségben,

� damasztabrosz anyagok méterben (8 féle
színben)

� Aloe-vera paplan, nagy- és kispárna
� mûszálgolyós nagypárna és paplan
� reuma-hengerpárna és anatómiai párna
� plédek, franicaágy-takarók, falvédõk,
� egészségügyi zokni és még számos hasz-

nos áru kapható.

Szeretettel várjuk: Fabók Kereskedelmi Bt.
Vasvár, Bartók B. u. 4/c, Tel.: 94/370-076

Schäffer Erzsébet a vendég

A Bagolyvár könyvesbolt pódiumso-
rozata folytatódik Vasváron, a Mûvelõ-
dési Házban. A következõ vendég
Schäffer Erzsébet, a Nõk Lapja hetilap
újságíró-fõmunkatársa január 10-én este
17.30-kor érkezik hozzánk. Az ismert
publicistával, könyvszerzõvel a Mûvelõ-
dési Ház elõterében Bodorkós András, a
Vasvári Újság fõszerkesztõje beszélget.

Minden érdeklõdõ hölgyet � férfiakat
is � szeretettel várunk!

Parkolási rend
Felhívjuk a Tisztelt lakosok, látogatók fi-

gyelmét, hogy az új Mûvelõdési Házban rende-
zett programok megtekintésekor, valamint
egyéb ügyeik intézésekor használják a Mûvelõ-
dési Házhoz tartozó Béri Balogh Ádám utcai
belsõ parkolót, mely ingyenes! Aparkoló a Kos-
suth Lajos � Béri Balogh Ádám utcából, illetve
a Vasvári Pál tömbbelsõbõl közelíthetõ meg. 

Polgármesteri Hivatal

�LAKAT�
Villamossági Szaküzlet

Vasvár, Szentmihályfalvi u.1.
Tel.: 94/370-922

Kellemes karácsonyi ünnepe-
ket és boldog, egészségben

gazdag új évet kívánok
minden kedves vásárlómnak! 

Lakat László

INGYENES HÁZHOZSZÁLLÍTÁS!
LEGOLCSÓBBAN!

11,5 KG-OS GÁZPALACK 3950 FT

Megrendelhetõ:
94/371-542, 06-30/263-0624

Anyakönyvi hírek
Haláleset: Véber Lászlóné született Rajto-

sics Mária, Dominek József


